




3 اقتصادی

معاون وزیرکار،تعاون و رفاه اجتماعی:

استانهای محروم دراولویت تسهیلات اشتغالزایی 
هستند 

احمدمیدری معاون وزیرکار،تعاون و رفاه اجتماعی درباره علت کاهش رتبه ایران 
در کسب و کار جهانی می گوید:»گاهی کاهش رتبه به این دلیل اتفاق می افتد 
که سرعت رشد سایر کشورها از ما بیشتر شده و بدان معنانیست که وضعیت ما 

بدتر شده است.« 
رفاه  و  کار،تعاون  وزارت  سوی  از  که  کارورزی  طرح  خبرآنلاین،  گزارش  به 
اجتماعی به صورت آزمایشی اجرایی شده قرار است به زودی فراگیر شود.هدف 
از این طرح این است که بخش اعظمی از نیروهای جوان جویای کار و فارغ 

التحصیلان دانشگاهی ، پس از مهارت آموزی جذب بازار کار کند.
قرار است در فرآیند طرح کارورزي چنانچه جوانان جویاي کار در کارگاه ها به 
شكل رسمي مشغول کار شود، کارفرما هم هم معادل میزان بیمه سهم کارفرما، به 

مدت دو سال از مشوق هاي دولت برخوردار خواهد شد.
این طرح تحصیل کرده های سنین ۲۳ تا ۳۴ سال را شامل مي شود که پس 
از طي فرآیند اتصال به محیط  کسب و کار و توافق با کارفرما، دوره کارورزي در 
کارگاه ها را ظرف مدت شش ماه مي گذرانند. کارورزان در این طرح تحت پوشش 
بیمه حوادث قرار گرفته و قرار است یك سوم حداقل دستمزد به آنها پرداخت شود.

احمدمیدری معاون وزیرکار،تعاون رفاه اجتماعی در گفت وگو با خبرآنلاین می 
گوید:» کارگاههایی می توانند کارورز بگیرند که در سال گذشته نیروی کار خود را 
اخراج نكرده باشند و البته متعهد شوند که در دوره ای که کارورز دارند هم نیروی 

خود را اخراج نكنند.«
او افزود:» یعنی پروسه کار به این شكل نیست که کاروروز جایگزین نیروی کار 
اصلی شود و ما از طریق سامانه تامین اجتماعی کارگاههایی که نیروی کارورز دارند 
را مرتب کنترل می کنیم که کسی اخراج نشود و بنابراین این خطر برای نیروی 

کار اصلی وجود نخواهد داشت.«
اشتغال یک میلیونی دولت؟

در  که  روستایی   اشتغال  از  قانون حمایت  قانون  نامه  آیین  ابلاغ  دنبال  به 
شهریورماه امسال ابلاغ شد،دولت در مرحله اول مصوب کرد تا یک و نیم میلیارد 
دلار از محل صندوق توسعه ملی را در اختیار بانک ها قرار بگیرد تا این تسهیلات 
با نرخ سود 6 درصد به روستائیان غیر مرزی و با نرخ سود ۴ درصد به روستاییان 
مرزی پرداخت شود. احمد میدری معاون وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی در این 
رابطه می گوید:»منتظر اختصاص یک و نیم میلیارد دلارتسهیلات مصوبه دولت به 
طرح اشتغال روستاییان هستیم؛آیین نامه آن به تصویب رسیده است و امیدواریم 

این مصوبه بتواند در مناطق روستایی و محروم منجر به ایجاد اشتغال شود.«
او افزود:»روند به این شكل است که در استانها طرح ها به کارگروه اشتغال 
داده خواهد شد و کارگروه بعد از بررسی، طرح را به بانكهای عامل جهت دریافت 

تسهیلات معروفی می کند.«
میدری در پاسخ به این سئوال که کدام استانها بیشترین سهم را از این منابع 
خواهند داشت،گفت:»نحوه پرداخت و سهم هر استان مشخص شده است؛مسلما 
استانهای محروم نسبت به جمعیت شان بیشتر از استانهای برخوردار از این منابع 
بهره خواهند برود. مثلا حتما سهم استان ایلام بالاتر از استان اصفهان خواهد بود.«
میزان  و  بیكاری  شدت  براساس  درواقع  کرد:»  خاطرنشان  کار  وزیر  معاون 

محرومیت این تسهیلات پرداخت خواهد شد.«
علت کاهش رتبه ایران در طبقه بندی کسب و کارجهانی

میدری در پاسخ به این سئوال که علت کاهش رتبه کسب و کار کشور در رتبه 
بندی جهانی نیز گفت:» گاهی کاهش رتبه به این دلیل اتفاق می افتد که سرعت 
رشد سایر کشورها از ما بیشتر شده،مثلا مقررات جدیدی وضع کرده اند که سبب 
بهبود شرایط کسب و کار شده است .این بدان معنانیست که وضعیت ما بدتر شده 
و یا ما حرکتی انجام نداده ایم.«وی افزود:»در اینكه کدام یک از این حالت رخ 

داده، باید بررسی شود.«

وزیر صنعت مطرح کرد

کاهش مداخله دولت در حوزه گندم، آرد و نان
وزیر صنعت در یازدهمین نمایشگاه بین المللی صنعت آرد و نان از کاهش مداخله 

دولت در حوزه گندم و نان خبر داد.
انرژی زایی و تامین  نان در  محمد شریعتمداری در جمع خبرنگاران گفت: 
پروتئین بی نظیر است و در چهار سال گذشته و در دولت دوازدهم تلاش کردیم 

حرکت جدید در توسعه گندم، آرد و نان داشته باشیم.
شریعتمداری گفت: هر چند نان یک عنصر مغذی و مورد استفاده عامه مردم است 
و بخشی از آن باید حتما به قیمت های مناسب در اختیار طبقه ای از جامعه ما 
قرار گیرد، اما مجموعه تولید نان باید به سمت تولید انبوه، تولید صنعتی و تولیدی 
با حداقل قیمت برود که تحقق آن نیازمند کاهش مداخله دولت در موضوع گندم، 

آرد و نان است.
وی تصریح کرد: تصمیم گیری در حوزه مسائل مربوط به گندم، آرد و نان تا 
حد ممكن به فرمانداری ها و اتحادیه های صنفی در هر استان واگذار شده است 
تا اختیارات بیشتری برای تصمیم گیری داشته باشند و این حرکت راه حلی برای 

توسعه همه جانبه این صنعت خواهد بود.
وزیر صنعت با بیان اینكه خرید تضمینی گندم یكی از مهم ترین برنامه هایی است 
که دولت در این سالها اهتمام کرده است، افزود: تولید این محصول استراتژیک باید 
در کشورمان به گونه ای باشد که همواره از واردات گندم به کشور خودکفا باشیم. 
وی تصریح کرد: سیاست خرید تضمینی گندم را در کشور ادامه می دهیم 
اما وزارت جهاد کشاورزی باید در بهره وری بیشتر تولید، در تولید محصولات 
استراتژِیک قیمت ها را به نرخ جهانی نزدیک کند به گونه ای که صرف و صلاح در 

تولید داخل هر روز بیشتر شود.
وزیر صنعت با بیان اینكه در سه سال گذشته در حوزه نان نظارت کافی در سطح 
کشور اعمال نمی شد، گفت: ستاد تنظیم بازار بر نظارت بیشتری فرمانداری ها و 
اتحادیه های صنفی در کشور تاکید و تعیین نرخ را به اتحادیه های صنفی و اتاق 

های اصناف با هماهنگی فرمانداران در سراسر کشور واگذار کرد.
قرار شد حداکثر سقف مجاز از سه سال گذشته که قیمت نان در سراسر کشور 
توسط اتحادیه ها و فرمانداری ها تعیین شده بود هر سال بیشتر از 5 درصد نباشد 
اما متاسفانه بسیاری از مراکز تولید ما در این سالها بدون قیمت مصوب افزایش 
حداقلی را اعمال کرده بودند و آنچه که ستاد تنظیم بازار به آن تاکید دارد، این است 
که از زمان تعیین قیمت مصوب در سه سال گذشته بیش از 5 درصد در هر سال در 

هیچ کدام از نقاط کشور با مجوز فرمانداران، اجازه افزایش نرخ ندارند.
شریعتمداری گفت: این اختیار به اتاق های اصناف و اتحادیه های صنفی در 
سراسر کشور واگذار شده است که با هماهنگی فرمانداری ها نسبت به انجام این 

کار اقدام خواهند کرد.
شریعتمداری اضافه کرد: اتاق های اصناف و اتحادیه های صنفی باید بر مجموعه 
80 هزار واحد صنفی در کشور نظارت کافی را اعمال کنند تا این هدف محقق شود.

وزیر راه و شهرسازی اعلام کرد:

استمهال۲ ساله وام مسکن مهر مناطق زلزله زده 
استان کرمانشاه

وزیر راه و شهرسازی در بازدید از پروژه های مسكن مهر اسلام آباد غرب گفت: 
دستور دو سال استمهال تسهیلات واحدهای مسكن مهر را دادم. 

عباس آخوندی روز پنجشنبه دوم آذر ماه در ابتدای سفر یک روزه خود به مناطق 
زلزله زده استان کرمانشاه به اسلام آباد غرب سفر کرد.

آخوندی بعد از بازدید از بیمارستان نوساز شهرستان اسلام آبادغرب که در زلزله 
اخیر دچار آسیب شده، از پروژه های مسكن مهر این شهرستان نیز بازدید کرد. 

وزیر راه و شهرسازی در جمع مردم اسلام آباد غرب و ساکنان پروژه های مسكن 
مهر این شهرستان گفت: نباید نگران باشید ما در کنار شما هستیم و شما را رها 

نمی کنیم.
وی با بیان اینكه از هفته گذشته ارزیابی در خصوص خسارت واحدهای مسكن 
مهر این شهرستان شروع شده است اظهار کرد: تاکنون برخی واحدها ارزیابی شده 
و کار ارزیابی واحدها ادامه دارد. آخوندی افزود: با ارزیابی واحدها، برای هر واحد 

پرونده ای تشكیل می شود تا مشخص شود چه اقدامی برای هر واحد انجام شود.
وی ادامه داد: باید مشخص شود کدام واحدها خسارت جزیی دیده و اگر بلوکی 

آسیب کلی دیده که باید برچیده شده و از نو ساخته شود.
وزیر راه و شهرسازی خاطرنشان کرد: در حال حاضر دستور دادم جهت رفاه حال 

مردم وام واحدهای مسكن مهر دو سال استمهال داشته باشد. 
وی تصریح کرد: فعلا این دستور را دادیم و پرداخت وام را به تاخیر انداختیم تا 
به مردم فشار نیاید. آخوندی افزود: برای تصمیمات دقیق تر باید ارزیابی و برآورد 
خسارت صورت گیرد تا در جلسه هیات وزیران بتوان تصمیمات دقیق تری گرفت.

وی با بیان اینكه واحدهای مسكن مهر شهرستان بیمه بودند، گفت: باید بیمه را 
فعال کنیم تا بتوانیم بخشی از خسارت ها را از بیمه دریافت کنیم.
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معاون وزیر صنعت، معدن و تجارت از اختصاص ۱0 هزار میلیاد تومان برای 
بازسازی و نوسازی صنایع خبر داد و گفت: سال گذشته ۲۳ هزار واحد تولیدی در 

حوزه کشاورزی و صنعت و معدن به مدار تولید برگشتند.
سید محمود نوابی در دومین کنگره سراسری نشان شایسته ملی، اظهار کرد: سال 
گذشته ۱6 هزار میلیارد تومان در اختیار وزارت صنعت، معدن و تجارت قرار گرفت 
که توانستیم ۲۳ هزار واحد تولیدی در حوزه های کشاورزی و صنعت و معدن را 

برگردانیم.
وی افزود: هدف این بود که واحد تسهیلات را بگیرند که دوباره به مدار تولید 
برگردند. امسال این رقم به ۳0 هزار میلیارد تومان رسیده است و ۱0 هزار میلیارد 

تومان برای بازسازی و نوسازی صنایع اختصاص پیدا کرده است.
معاون وزیر صنعت، معدن و تجارت گفت: در حال حاضر 85 هزار واحد تولیدی در 
کشور به نوسازی و بازسازی نیاز دارند. امسال اعلام شده صنوف تولیدی و معادن هم 
می توانند ثبت نام کنند و اگر کمبود اعتباری حاصل شد بانک ها هم به کمک بیایند، 

ولی حقیقتا با سود ۱8 درصد واحدهای تولیدی نمی توانند دوام بیاورند.
نوابی با اشاره به دومین کنگره سراسری نشان شایسته ملی ادامه داد: کارآفرینانی 

که امروز نشان می گیرند باید از شأن ویژه اجتماعی برخوردار باشند، چون اگر قبول 
کردیم کارآفرینان شایسته ای هستند باید آنها را حمایت کنیم و برایشان امتیاز قائل 
شویم. این طور نباشد که در مسیر کارآفرینی یا گرفتن تسهیلات از آنها ضامن 

بخواهیم و قوانین و شرایط سختی پیش پای آنها بگذاریم.
رییس سازمان حمایت مصرف کنندگان و تولیدکنندگان ادامه داد: کسانی که امروز 
این نشان ها را می گیرند تازه به بلوغ و تكلیف رسیده اند و کارشان سخت تر می شود، 
چون سطح انتظار مردم و جامعه از این فرهیختگان بالا می رود و به همان نسبت 

مسئولیت آنها بیشتر می شود.
وی در عین حال نهادینه شدن ماده 8 قانون حمایت از مصرف کنندگان و 
تولیدکنندگان را خواستار شد و اظهار کرد: امروز دیگر مصرف کننده، مصرف شونده 
نیست و ما باید در جایی کالا عرضه کنیم که قدرت رقابت داشته باشد، چون در 

بازاری رقابت وجود دارد که عرضه در آن بیش از تقاضا باشد.
نوابی با طرح این پرسش که چرا بنگاه های ما نمی توانند سلیقه مصرف کننده 
داخلی را شناسایی کنند، گفت: با توصیه و تاکید نمی شود کالای ایرانی خرید 
وقتی تضمین جنس نیست و خدمات پس از فروش ندارد چرا مردم باید جنس 

ایرانی بخرند.
وی ادامه داد: شعار من در بدو ورود به سازمان حمایت این بود که حق الناس را بر 
حق الله ترجیح بدهم. امام حسین )ع( شب عاشورا به اطرافیانشان گفتند هر کسی 
آزاد است برود یا بماند. ولی اگر کسی حق الناس برگردنش باشد نمی توانم برای او 

کاری کنم، لذا نمی توانیم حق الناس را به راحتی نادیده بگیریم.
رییس سازمان حمایت مصرف کنندگان و تولیدکنندگان با بیان این که درعرضه 
کالا هیچ مشكلی نداریم ولی بسیاری از کالاها دپو شده است، گفت: دلیل اش این 
است که نه به منطقه فكر کردیم و نه به فرامنطقه و کسانی که از صادرات کالا سخن 
می گویند باید بدانند صادرات فرآیند پیچیده نظام مند و دارای حساب و کتاب است 

و قبل از آن باید بازارهای هدف را شناسایی کنند.
به گفته وی، اگر امروز بنگاه ها به بازارهای منطقه و فرامنطقه فكر نكنند دوام 
نمی آورند و حوزه های گمرک و مالیات در این خصوص باید به کمک بیایند تا 

بنگاه های تولیدی بارور شوند و ارزش افزوده و قدرت رقابت پیدا کنند.
معاون وزیر صنعت، معدن و تجارت در بخش دیگری از صحبت های خود، بیان 
کرد: فرآیند قیمت، کیفیت و خدمات پس از فروش در تمام کشورها وجود دارد، 
ولی خدمات بعد و قبل و حین فروش هم هست که پرداخت خسارت اعتماد به 
مصرف کننده است، ولی آیا در کشور ما کسی کالایی را برگرداند قبول می کنیم تا 
اعتمادش را به برند و نشان از دست ندهد؟ متاسفانه با برچسب جنس فروخته شده 

پس گرفته نمی شود برخورد می کنیم.
نوابی با اشاره به ماده 6 قانون حمایت از مصرف کنندگان، اظهار کرد: این ماده 
استانداری ها را مكلف کرده دستگاه هایی که در حوزه شفافیت خدمات فعالیت 
می کنند شناسایی و به مردم معرفی کنند. امروز در کنار سامانه ۱۲۴ که برای اعلام 
نظرات و پیشنهادات مردم فعال است انجمن های حمایت از حقوق مصرف کنندگان 

نیز وجود دارد که افراد می توانند به عضویت آن در آیند.
وی همچنین به ماده ۷ قانون حمایت از مصرف کنندگان  اشاره کرد و افزود: 
براساس این ماده هر گونه تبلیغات اغواکننده جرم است، ولی متاسفانه بیشتر 
رسانه های دیداری و شنیداری و مكتوب پر از تبلیغات اغواکننده است. تبلیغ این 
محصول "تراریخته" نیست تشویش اذهان عمومی است چون اعلام می کند سایر 

محصولات تراریخته است و ما باید جلوی چنین تبلیغاتی را بگیریم.
رییس سازمان حمایت مصرف کنندگان و تولیدکنندگان در پایان با بیان این 
که امروز در بسیاری از بسته بندی های ساده مشكل داریم و می خواهیم در چنین 
شرایطی رقابت کنیم، اظهار کرد: استارت آپ ها و کسب وکارهای نوین بسیاری از 
دکان ها را در آینده تعطیل خواهند کرد. باید نوع کسب وکارها و نظام توزیع ما تغییر 
کند تا قیمت کالا به درستی به دست مصرف کننده برسد. تولید ما گرفتار است و 
قیمت تمام شده آن بالاست. باید فكری کنیم که هم نظام توزیع کشور اصلاح شود 

و هم مشكلات تولید به شكل جدی برطرف شود.

معاون وزیر صنعت، معدن و تجارت اعلام کرد

۲۳ هزار واحد اقتصادی به مدار تولید برگشتند

اقتصاددانان می گویند،قاچاق کالا و اقتصاد زیرزمینی نتیجه 
یک اقتصاد بیمار و بی برنامه است و بروز و ظهور کالاهایی 
بی شناسنامه و غیر مجاز در بازار یک کشور آفتی است که 
علاوه بر مضراتی همچون رشد پولشویی و خروج ارز به صورت 

غیرقانونی از کشور می انجامد. 
بین  کاغذ  انبوهی  که  روزهایی  خبرآنلاین،از  گزارش  به 
و  واردات  برای  سازمان  این  مسئولان  و  گمرک  مراجعان 
نگذشته است؛شاید  زیادی  بدل می شد،زمان  و  رد  صادرات 
حداقل  به  تجارت  برای  کاغذ  کمتر. حجم  چهارسال،شاید 
تجارت  به  مربوط  امور  و  مكاتبات  همه  و  رسیده  ممكن 
الكترونیكی شده است.اتفاقی که شاید بیراه نباشد که از آن به 

عنوان انقلاب دیجیتالی در گمرک یاد شود.
با اجرای طرح سامانه جامع گمرکی که از طرح آن از ابتدای 
دولت یازدهم آغاز شد،تجارت کالا ساماندهی شده است.هم 
صادرکننده ها حالا برای صادرات کالای خود زمان زیادی 
صرف نمی کنند و هم واردکننده ها کالایشان زمان زیادی را 
پشت مرزهای ترخیص کالا باقی نمی ماند؛حالا همه مراحل 
ترخیص کالا در گمرکات سراسر کشور هوشمند شده و تمامی 

کالاهای وارداتی کاملا مكانیزه کنترل می شود.
روند کار بسیار ساده است؛از ثبت با اجرا فقط سه روز کاری 

زمان لازم است.
اول؛ که اطلاعات محموله های وارداتی قبل از اظهار، ابتدا 
توسط شرکت های حمل و نقل به گمرک اعلام شده و سپس 
اطلاعات آن در سامانه جامع گمرکی و پنجره واحد تجارت 

فرامرزی جمع آوری می شود. 
در مرحله بعد شرکت های حمل و نقل موظفند اطلاعات 
بارنامه را نیز در سامانه های الكترونیكی بارگذاری کنند. پس از 
اظهار این اطلاعات در مرحله  نخست این اطلاعات به صورت 
هوشمند با اطلاعات ثبت سفارش تطبیق داده شده و در مرحله 
بعد کنترل هوشمند محموله های وارداتی از طریق اطلاعات 

ثبت سفارش و بارنامه به صورت الكترونیكی انجام می شود.
در نهایت آنكه کنترل و تطبیق هوشمند اطلاعات جمع 
آوری شده از شرکت های حمل و نقل و اطلاعات اظهاری 
با فاکتور الكترونیک و عدل بندی الكترونیک دیگر مرحله ای 
است که کاملا مكانیزه توسط سامانه جامع گمرکی و پنجره 

واحد تجارت فرامرزی کنترل می شود. 
سیستم هوشمند،خطا را شناسایی می کند

واقعیت این است که ایران به دلیل داشتن مرزهای طولانی و 
به دلیل مسائل و مشكلات مختلف در داخل کشور نمی تواند 
همه توان خود را برای مبارزه با قاچاق کالابه کار گیرد. اگر 

قرار باشد اقتصاد کشور سفید و شفاف شود و این مدل فعالیت 
اقتصادی در کشورمان نهادینه شود به برنامه ریزی و سرمایه 
گذاری در بلندمدت نیاز است چراکه باید با همه ریشه های 

فرهنگی و اقتصادی اقتصاد خاکستری برخورد شود.
کارشناسان هشدار می دهند که شدت و حدت مبارزه با 
اقتصاد خاکستری می تواند به بزرگ شدن اقتصاد سیاه منجر 
شود،از همین رو، راهبرد کلیدی در این مبارزه، همراه کردن 
مسیر و ایجاد تسهیلات و راهكارهایی برای شفاف شدن رویه 
های گمرکی توانسته راه قاچاق چی ها را به کشور ببندد.در 
عین حال که حالا هر آنكس که پیشه اش تجارت است،می 
باب  دانند که رویه هایی که در چندسال اخیر در گمرک 

شده،دیگر با هیچ قانون و مقرراتی قابل تغییر نیست. 
فصل گرم همکاری

سامانه جامع گمرکی،دستگاه ها را با هم آشتی داده است.
دستگاه هایی که طی سه دهه گذشته هرکدام بروکراسی خاص 
خود را داشتند و جزیره ای عمل می کردند،حالا با اجرای 
سامانه جامع گمرکی و سیستم هوشمند تطبیق اطلاعات به 
هم مرتبط شده اند. وزارت صنعت،معدن و تجارت از یک سو 
و سازمان هایی مثل استاندارد،سازمان بنادر و کشتیرانی  و 
بانک مرکزی از سوی دیگر همگی به پروژه هوشمند تجارت 

پیوسته اند. کار تخصیص ارز که یكی از فرآیندهای زمان بر 
بوده،در سامانه جامع گمرکی با استفاده از قابلیت ثبت منشا ارز 
در سامانه گمرک  بر اساس اطلاعات مندرج در ثبت سفارش 
و کالای اظهاری در سند مذکور انجام می شود. صاحبان کالا 
می توانند  نسبت به ورود کالاهایی که قبلا مجوز ثبت سفارش 
آنها صادر شده،اقدام کنند  و در صورت ترخیص کالا خارج از 
فهرست مندرج در مجوز ثبت سفارش مراتب به عنوان تخلف 

محسوب می شود.
اقتصاددانان می گویند،قاچاق کالا و اقتصاد زیرزمینی نتیجه 
یک اقتصاد بیمار و بی برنامه است و بروز و ظهور کالاهایی 
بی شناسنامه و غیر مجاز در بازار یک کشور آفتی است که 
علاوه بر مضراتی همچون رشد پولشویی و خروج ارز به صورت 
غیرقانونی از کشور و ورود کالاهای بی کیفیت، خطرات و زیان 
های فراوانی در رابطه با سلامت جامعه را نیز به همراه خواهد 

داشت.
در چهارسال گذشته،این پدیده در اقتصاد کمرنگ تر شده 
در  دولتی  دستگاههای  از  بزرگی  بخش  هنوز  است؛اگرچه 
حال برنامه ریزی و مبارزه با این پدیده تلخ برای اقتصاد ایران 
هستند،اما گلوگاه ورود رسمی برای قاچاقچی های حرفه ای 

بسته شده است.

سامانه جامع گمرکی جلوی ورود رسمی کالا قاچاق بسته شد

چطور کاغذبازی ها قاچاق را کم کرد؟ 

رئیس هیات مدیره کانون انجمن های صنفی صنایع غذایی 
ایران اعلام کرد: هیچ کس از خودکفایی گندم و ممنوعیت 
واردات آن ناراحت نمی شود اما مسئله این است که کیفیت 
گندم خریداری شده از طریق مدیریت و اختلاط درست، تامین 
شود و فرایند خرید تضمینی گندم از طریق تغییر جدول پاکی 

باید اصلاح شود.
المللی  بین  نمایشگاه  یازدهمین  در  مرتضوی  محمدرضا 
صنعت آرد و نان، مدعی شد: در سالی که واردات گندم ممنوع 
شد باید پرسید که چه کسی این محصول را ثبت سفارش و 
وارد کرد. همه اسناد و مدارک نشان می دهد که شرکت های 
وابسته به وزارت جهاد کشاورزی در آن سال ها گندم را وارد 
کردند بنابراین بخش خصوصی واردکننده گندم در آن سال 
ها نبود و مدافع واردات گندم نیست چرا که شخصا معتقدم 
اگر مدیریت کیفیت گندم از طریق اختلاط درست آن صورت 
ایران استعداد همین خبازی ها و حتی  تولید گندم  گیرد 

کارخانه های وابسته به آرد و گندم را دارد.

وی افزود: دولت از اعتبار پول آب های مرزی برای واردات 
گندم در آن سال ها استفاده کرد بنابراین بخش خصوصی 

دنبال واردات گندم نیست.
کیفیت گندم ایران مناسب است

 رئیس هیات مدیره کانون انجمن های صنفی صنایع غذایی 
مدیریت شود،  درست  گندم  اختلاط  اگر  کرد:  تاکید  ایران 
کیفیت این محصول تولید شده در کشور از نظر معیارها و 
پارامترهای کیفی مانند گلوتن پروتئین و غیره مناسب است و 
نیازی به واردات گندم نداریم که البته پیش از آن باید به دنبال 
این مسئله باشیم که چرا خرید تضمینی گندم با هفت درصد 

خاک صورت می گیرد. مرتضوی ادامه داد: این مسئله قابل 
پذیرش نیست که گلوتن گندم پایین است چرا که بر اساس 
ارزیابی های صورت گرفته حداقل کیفیتی که برای گندم و 
آرد در نظر می گیرند با گلوتن ۲5 درصد است که در همه دنیا 
با همین میزان تولید نان صورت می گیرد و نیازی به استفاده 
از آنزیم ها و افزودنی ها در راستای افزایش کیفیت آرد وجود 
ندارد. وی مدعی شد: جدول پاکی خرید تضمینی گندم مشكل 
دارد چرا که اگر یک نفر ۷ درصد خاک در گندم خالص اضافه 
کند و آن را به دولت بفروشد، پول بیشتری نصیبش می شود، 
بنابراین باید پرسید چرا اگر گندم خریداری شده از کشاورزان 

بر اساس آن  ندارد چرا مكانیسمی طراحی شده که  خاک 
۷ درصد خاک اختلاط شده با گندم از گندم خالص ارزش 
بیشتری دارد و گران تر خرداری می شود. به عبارت دیگر باید 
گفت که گندم ایران ۷ درصد خاک ندارد بلكه خاک را به آن 
اضافه می کنند چرا که این جدول پاکی، ناپاک است. وی با 
بیان اینكه حتماً جدول پاکی گندم در سال آینده و برای آغاز 
فصل خرید تضمینی گندم اصلاح می شود، تصریح کرد: یكی 
دیگر از نقص های موجود در خرید تضمینی گندم این است 
که وزارت جهاد کشاورزی از ابزارهای دقیقی برای سنجش 
میزان افت مفید و غیرمفید گندم استفاده نمی کند به گونه ای 
که بر اساس استاندارد شماره ۱0۴ وزارت جهاد کشاورزی باید 
از توری های ۲0×۲ میلی متر در آزمایش و سنجش میزان 
افت مفید و غیرمفید گندم استفاده کند اما این توری ها سایز 
مناسبی ندارد و ۲×۲ میلی متر است و باید پرسید چرا وزارت 
جهاد کشاورزی از این ابزار استفاده می کنند و چگونه میزان 

افت مفید و غیرمفید را با این وسیله سنجش کرده است.

رئیس کانون انجمن های صنفی صنایع غذایی اعلام کرد:

هیچکس مخالف خودکفایی و ممنوعیت واردات 
گندم نیست

مهدی الیاسی

 دکترحسن روحانی در بازدید از مناطق زلزله زده استان کرمانشاه گفت: 
»تجربه مسكن مهر که عنوان دولتی داشت، ثابت کرد که با واگذاری کار به 
خود مردم، کارها ارزان تر، زودتر و دقیق تر انجام می شود. مردم باید خودشان 
برای خودشان خانه بسازند. دولت گاهی مجبور به تصدی گری است اما هر 

چه کارها را به خود مردم واگذار کنیم بهتر اجرا می شود.«
۱. پروژه مسكن مهر که از سال 86 تا 9۲ پیگیری و اجرا شد، بزرگ ترین 
مداخله دولتی در بخش مسكن در تاریخ اقتصاد ایران بود. این مداخله گسترده 
در بازار مسكن که با نیت خانه دار شدن اقشار کم درآمد صورت گرفت 
اینک ۱۲ میلیون ایرانی را در وضعیت بد مسكنی قرار داده  است. مدافعان 
مسكن مهر  در حالی به نریختن سقف مسكن مهر در زلزله کرمانشاه، استناد 
می کنند که طبق گفته رییس سازمان نظام مهندسی کشور در گفت وگو با  
ایلنا، مسكن مهری که الزام شده هزینه ساخت هر متر آن ۳00 هزار تومان 
باشد فقط در این حد مقاومت دارد که ساکنان آن موقع زلزله فرصت خروج 

از خانه را داشته باشند و نباید از آن انتظار بیشتری داشت.
باید توجه داشت در حالی سقف مسكن مهر در زلزله استان کرمانشاه، 

فرونریخته که هنوز زمان چندانی از تحویل این واحدها نگذشته است.
مسكن مهر در حالی با متری ۳00 هزار تومان ساخته شد که به گفته 
معاون مسكن و ساختمان وزارت راه و شهرسازی میانگین ساخت خانه مقاوم 

متری 900 هزار تومان است.
تجربه مسكن مهر ثابت کرد صرفا داشتن نیت خیرخواهانه به خیر عمومی 
منتهی نمی شود. بزرگ ترین مداخله دولت در بخش مسكن ) مسكن مهر ( 
ثابت کرد دولت در بسیاری از مواقع نه تنها راه حل نیست که خود بخشی از 
مشكل است. سیاست مداران و دولتمردان به دنبال خرید محبوبیت مقطعی 

هستند و به پیامد های بلند مدت تصمیمات شان توجه ندارند.
۲. صاحب خانه شدن یكی از مهم ترین خواسته ها و مطلوب های فردی و 
خانوادگی محسوب می شود. انسان ها برای دستیابی به این مطلوب حاضرند 
از بسیاری از فرصت های دیگر صرف نظر کنند تا روزی صاحب خانه شوند. 
قطعا برخورداری از مسكن مناسب حق شهروندان است اما دولت و نهادهای 
مالی باید کاتالیروز و تسهیل گر خانه دار شدن شهروندان باشند و نه مجری 

این امر.

مشكل بازار مسكن در ایران این است که متقاضیان مسكن مجبور هستند 
خرید خانه را از محل آورده نقدی و پس انداز گذشته خود انجام دهند. تجربه 
کشورهای توسعه یافته نشان می دهد بخش عمده خرید خانه با دریافت 
وام از محل درآمدهای آتی ) و نه پس انداز های گذشته ( صورت می گیرد. 
در واقع در این کشورها سهم تسهیلات بانكی در هزینه خرید خانه 80 الی 
90 درصد قیمت ملک است. در سال ۱۳95 میزان وام مسكن در صندوق 
پس انداز بانک مسكن به ازای هر سپرده گذار 80 میلیون تومان بود که این 
عدد در شهرهای بزرگ حدود ۲5 درصد قیمت خرید یک خانه است. نسبت 
میزان وام به قیمت تمام شده خانه، عملا کارکرد نظام تامین مالی در خرید 
خانه  برای شهروندان را کم اثر کرده و  مفهوم ابزار تامین مالی و لیزینگ 

مسكن را از میان برده است.
کسانی که دغدغه خانه دار شدن شهروندان را دارند بهتر است به جای 
آن که دم دستی ترین راه، یعنی خانه سازی دولتی را پیشنهاد کنند به 

مكانیسیم های تسهیل گر بیاندیشند.
۳. بزرگ ترین مداخله دولتی در تاریخ اقتصاد ایران ) طرح مسكن مهر ( 
برای کمک به خانه دار شدن مردم در حالی اجرا شد که تاریخ معاصر ایران 
تجربه ارزشمند و کارآمد »شهرک اکباتان« را در اختیار داشت. تجربه ای 
که تكرار آن به آرزوی فعالان بخش مسكن تبدیل شده است. این تجربه به 
قدری موفق بود که به کاری ماندگار در تاریخ اقتصاد ایران بدل شده است و 
در سال ۱۳95 در مراسم ۱۳۳ سالگی تاسیس اتاق بازرگانی تهران از رحمان 
گلزار، سازنده شهرک اکباتان، به عنوان بنیانگذار ساختمان سازی نوین ایران 

با اعطای تندیس و نشان امین الضرب تقدیر شد.
در پروژه شهرک اکباتان سه اصل »سرمایه گذاری کامل بخش خصوصی« 
، »پیش فروش از ابتدا« و »استفاده از ابزار تامین مالی« کاملا رعایت شد. 
این پروژه در مساحت ۲۴0 هكتار اجرا و بیش از ۱5 هزار واحد مسكونی 
ساخته شد. در  قالب پروژه شهرک اکباتان، کارکنان نهادهای گوناگون 
دولتی، سازمان ها، دانشگاه ها و مردم عادی صاحب خانه شدند. این پروژه که 
همچنان مردمی ترین و با کیفیت ترین ابر پروژه ساختمانی ایران است با تكیه 

بر اصل عدم مداخله دولتی در ساخت و ساز مسكن، اجرا شد.
اگر قرار به خانه دار شدن آسان  تر مردم است چرا به جای تكیه بر الگوهای 
موفقِ  تجربه شده در کشور بر طبل تجارب شكست خورده  می کوبیم؟ تجربه 

شكست خورده ای که خروجی اش لعنت کردن یكدیگر است.

مسكن مهر ، بزرگ ترین مداخله دولتی تاریخ اقتصاد ایران در بازار مسكن

تجربه موفق شهرک اکباتان یا الگوی ناکام مسکن مهر؟
 رییس کل سازمان امور مالیاتی گفت: طرح جامع مالیاتی ۳۲ پروژه دارد که همگی 
اجرایی شده و مهم ترین و اصلی ترین پروژه این طرح که نرم افزار یكپارچه مالیاتی 
است اکنون درحال نهایی شدن است.  سیدکامل تقوی نژاد در اجلاس مدیران مالیاتی 
سراسر کشور که با حضور ربیس کمیسیون اقتصادی مجلس و معاون نظارت مالی 
وزارت امور اقتصادی و دارایی و خزانه داری کل کشور برگزار شد، عنوان داشت: در حال 
حاضر تكمیل نظام اطلاعات مالیاتی از اولویت های کلیدی سازمان به شمار می رود. وی 
همچنین مودی مداری را از اولویت های اساسی نظام مالیاتی برشمرد و گفت: سازمان 
امور مالیاتی کشور در این خصوص گام های موثری برای رضایت هر چه بیشتر مودیان 
برداشته و سهولت خدمت رسانی به مردم از اقدامات مهم صورت گرفته است. معاون وزیر 
امور اقتصادی و دارایی با بیان اینكه مطابق سیاست های اقتصاد مقاومتی، بودجه کشور 
باید بر پایه مالیات استوار باشد، گفت: البته ما به دنبال وصول مالیات از هر طریقی نیستیم 
و اخذ مالیات عادلانه با رعایت انصاف و رضایت مودی در دستور کار ماست. وی با تشكر 
از حمایت های مجلس و به ویژه کمیسیون اقتصادی مجلس گفت: با بهره گیری مطلوب 
از قوانین و مقررات، حدود ۴0 مصوبه، بخشنامه و اقدام راهگشا در جهت حل مشكلات 
مودیان داشته ایم. تقوی نژاد با تاکید بر اینكه انتظار نظام مالیاتی از مجلس آن است که 
قانونی را که وضع می کند به درستی از آن حمایت کند، خاطرنشان کرد: گاه در جریان 
اجرای برخی قوانین، وضعیتی پیش می آید که ما در جایگاه قانونگذار قرار گرفته و باید 
از قانونی که مجلس تصویب کرده دفاع کنیم که این موضوع مشكلاتی را برایمان به 
بار می آورد. وی تكمیل نظام جامع اطلاعات مالیاتی را از اولویت های مهم سال جاری 
سازمان برشمرد و گفت: طرح جامع مالیاتی ۳۲ پروژه دارد که همگی اجرایی شده و اما 
مهمترین و اصلی ترین پروژه این طرح که نرم افزار یكپارچه مالیاتی است اکنون درحال 
نهایی شدن است. رییس کل سازمان امور مالیاتی کشور با اشاره به اینكه نظام مالیاتی 
در حال حاضر از زیرساخت ها و قوانین کارآمدی برخوردار است، اظهارداشت: در شرایط 
کنونی نظام مالیاتی نیازمند حمایت همه جانبه از سوی دستگاه  های اجرایی و نظارتی 
است تا بتواند از اطلاعات دقیق و شفاف برای مبارزه با فرار مالیاتی بهره مند شود. تقوی 
نژاد همچنین به ضرورت وصول مالیات با توجه به شرایط اقتصادی کشور اشاره کرد و 
گفت: طبیعتا شرایط پرداخت مالیات و فرایندهای مالیاتی برای مردم باید تسهیل شود 
و هم اکنون مودیان مالیاتی از مجموعه گسترده ای از خدمات الكترونیكی نظام مالیاتی 
بهره مند شده اند. وی در ادامه به لوایحی که هم اکنون در حال رسیدگی در مجلس 
است اشاره کرد و گفت: با تصویب لایحه صندوق مكانیزه فروش و لایحه اصلاح قانون 
مالیات بر ارزش افزوده که در نوبت رسیدگی در صحن علنی مجلس هستند، گام مهمی 

در جهت مبارزه با فرار مالیاتی برداشته خواهد شد.

معاون وزیر اقتصاد خبر داد 

طرح جامع مالیاتی درگام آخر 
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محمودفكری: 

دوست دارم نفت مسجد سلیمان و نساجی
 لیگ برتری شوند

سرمربی تیم فوتبال نفت مسجد سلیمان گفـت: تا این هفته در لیگ یک خیلی 
خوب نتیجه گرفته ایم اما برای صحبت کردن از صعود خیلی زود است. 

محمود فكری  اظهار داشت: سطح کیفی بازی های لیگ یک نسبت به سال های 
گذشته بالا رفته و جذابیت حضور در این مسابقات دست کمی از لیگ برتر ندارد. 
تیم ها به هم نزدیک هستند و بازی ها خیلی فشرده است و تیم ها به راحتی نمی 

توانند از هم امتیاز بگیرند.
سرمربی تیم نفت مسجد سلیمان در خصوص پیروزی این هفته تیمش مقابل 
اکسین گفت: بازی خوبی مقابل اکسین داشتیم. حریف ما هم از تیم های خوب 
لیگ یک است و جایگاه این تیم در جدول هم نشان می دهد حرف هایی برای 
گفتن دارد. بازی مهمی را بردیم و سه امتیاز این بازی در پایان فصل خیلی به ما 

کمک می کند.
وی افزود: هفته گذشته با تیم خوب برق بازی کردیم و این هفته با تیم خوب 
اکسین و هفته آینده هم با تیم خوب نساجی بازی داریم. سه بازی پشت سر هم با 
تیم های بالای جدول انرژی زیادی از ما می گیرد. این سه هفته برای ما سه هفته 
کلیدی است و خوب نتیجه گرفتن در این مقطع روی سرنوشت ما تاثیرگذار است.

فكری در ادامه بیان داشت: هفته آتی با نساجی بازی داریم که یكی از بهترین 
تیم های لیگ یكی است. من فوتبالم را مدیون این باشگاه هستم و این باشگاه بود 
که سكوی پرتاب من به فوتبال شد. نساجی را هم دوست دارم. نتیجه بازی بین 
تیم های نفت و نساجی هرچه باشد من را ناراحت نمی کند. من دوست دارم در 
پایان فصل دو تیم نفت و نساجی به لیگ برتر صعود کنند و این اتفاق مرا خیلی 

خوشحال می کند.
سرمربی نساجی تصریح کرد: تاکنون خوب نتیجه گرفته ایم اما نمی توانم از الان 
بگویم به لیگ برتر صعود کردیم. هنوز نیم فصل و خرده ای به پایان فصل زمان 
داریم و اگر می خواهیم موقعیت خوبی که در صدر جدول داریم را حفظ کنیم باید 
تلاش بیشتری انجام دهیم. مجموعه نفت مسجد سلیمان از مدیریت گرفته تا 
بازیكنان و هواداران و اعضای کادر فنی همه یک تیم هستیم و یک دل در کنار هم 
کار می کنیم. من در مجموعه شهر مسجد سلیمان اراده خوبی برای صعود به لیگ 
برتر می بینم. همه مسئولین شهر پشت این تیم هستند و حمایت خوبی از  ما انجام 
می دهند. شانس زیادی برای صعود داریم اما صعود مان از حالا قطعی نشده است.

کاپیتان سابق استقلال در خصوص شرایط این تیم گفت: نتوانستم بازی استقلال 
و سیاه جامگان را ببینم و فقط از نتیجه آن مطلع شدم. از کیفیت بازی خبر ندارم 
اما نتیجه مساوی مقابل تیم انتهای جدولی نمی تواند خوب و راضی کننده باشد. 
من نمی توانم نسبت به سرنوشت استقلال بی تفاوت باشم. امیدوارم تغییراتی که 
در این تیم صورت گرفته مثمر ثمر باشد و آبی پوشان هم روز به روز بهتر نتیجه 

بگیرند.

شب درخشان سامان با بهترین شدن 

شوت تماشایی قدوس برای صعود اروپایی 
استرشوندز 

ملی پوش ایرانی استرشوندز سوئد بیشترین نقش را در پیروزی تیمش مقابل زوریا 
اوکراین داشت تا به مرحله حذفی لیگ اروپا صعود کنند.

بازی های هفته پنجم لیگ اروپا پنجشنبه شب  پیگیری شد که در یكی از آنها در 
گروه J تیم استرشوندز سوئد با بهره مندی از سامان قدوس در خط حمله از ساعت 

۲۱:۳0 میزبان زوریا لوهانسک اوکراین بود.
 استرشوندز که در دو بازی اخیر لیگ اروپا یک تساوی و یک باخت مقابل اتلتیک 
بیلبائو اسپانیا داشت، امشب به دنبال پایان ناکامی در این رقابت ها و کسب پیروزی 
بود تا بتواند شرایط بهتری در این گروه داشته باشد و به همین دلیل با سه مهاجم 
به مصاف زوریا رفت. در دقیقه ۴0 سامان قدوس از پشت محوطه جریمه با تعویض 
منطقه بازی به سمت راست زمین، کورتوریس ادواردز را صاحب توپ کرد که 
سانتر کوتاه او را الحاجی گرو از مقابل محوطه 6 قدم تبدیل به گل کرد تا نیمه اول 

با نتیجه یک بر صفر به سود این تیم به اتمام برسد.
 قدوس که در پیروزی ۲ بر صفر دور رفت مقابل زوریا لوهانسک یک گل زده بود، 
امشب هم با حمل توپ و شوت تماشایی و دقیق که به گوشه سمت راست دروازه 
رفت دومین گل تیمش را به ثمر رساند تا بتوانند نتیجه دیدار رفت را تكرار کنند.

 ملی پوش ایرانی استرشوندز که به تازگی جایزه بهترین مهاجم لیگ آلسونسكان 
سوئد را دریافت کرده بود، با تاثیرگذاری روی گل اول و زدن گل دوم برابر زوریا 

لوهانسک به عنوان برترین بازیكن زمین هم انتخاب شد.
 یاران قدوس با این پیروزی ۱0 امتیازی شدند و با توجه به فاصله ۴ امتیازی با 
زوریا لوهانسک، تیم سوم جدول گروه J در فاصله یک مسابقه تا پایان دور گروهی 
لیگ اروپا صعودشان به مرحله حذفی را قطعی کردند و همچنین با اختلاف دو 

امتیازی نسبت به اتلتیک بیلبائو اسپانیا در صدر جدول قرار گرفتند.

وقتی بیرانوند باعث می شود باشگاه پرسپولیس عذر خواهی کند؛

بیانیه ای برای آرامش سکوها!

سفر ناگهانی بوژیدار رادوشوویچ احتمال حضور مجدد دروازه بان تیم ملی را در 
چارچوب دروازه پرسپولیس افزایش داد. 

اتفاقات رخ داده میان علیرضا بیرانوند و هواداران در بازی پرسپولیس مقابل پدیده 
مشهد، باعث شد تا هواداران عصبانی خواهان کنار گذاشتن این دروازه بان از 
سوی برانكو ایوانكوویچ شوند. به گزارش مهر ،برانكو پس از این بازی بارها در جمع 
خبرنگاران، صحبت از توبیخ بیرانوند کرد تا همگان،  تصور کنند بوژیدار رادوشوویچ 
در بازی با پارس جنوبی جم درون دروازه می ایستد. اما دروازه بان کروات دو روز 
مانده به این دیدار از کادر فنی پرسپولیس اجازه گرفت به کراوسی برود و پدر شدن 
خود را در کنار خانواده اش جشن بگیرد. سفری که بیرانوند را بار دیگر دروازه بان 
اصلی کرد. از این رو باشگاه پرسپولیس برای جلوگیری از هرگونه برخورد احتمالی 
مجدد بین دروازه بان ملی پوش خود و هواداران این تیم در بازی با پارس جنوبی 
جم مجبور به صدور بیانیه ای در این خصوص شد. اطلاعیه باشگاه در حالی صادر 
شد که این باشگاه بارها و بارها از سوی خود و دروازه بان خاطی عذرخواهی کرد 
تا حمیدرضا گرشاسبی سرپرست جدید باشگاه نشان دهد اصلا تمایل ندارد در 
روزهای آغازین مدیریتش در این باشگاه، رو در روی هواداران قرار بگیرد. از طرفی 
گفته می شود کمیته اخلاق فدراسیون فوتبال قصد ورود به قصه " هیس" کردن 
بیرانوند به هواداران را داشته است و باشگاه پرسپولیس زودتر وارد ماجرا شد تا 
موضوع به محرومیت احتمالی دروازه بان ملی پوش پرسپولیس کشیده نشود. تیم 
فوتبال پرسپولیس   امروز شنبه ساعت ۱5 در هفته سیزدهم رقابت های لیگ برتر 

به مصاف پارس جنوبی در شهر جم می رود.

گزینه های بسكتبالی برای سرپرستی؛

محمود مشحون از ریاست فدراسیون بسکتبال 
کنار رفت

 محمود مشحون که دو سال پیش چهارمین مدیریت خود در فدراسیون 
بسكتبال را آغاز کرد، به دلیل بازنشستگی پیش از موعد، ترک پست کرد. 

به گزارش  مهر، اگرچه هنوز دو سال به پایان دوره مدیریت محمود مشحون 
در فدراسیون بسكتبال باقی مانده است، اما بازنشستگی و تاکید سازمان بازرسی 
کل کشور به منع استفاده از بازنشسته ها منجر به پایان زودهنگام همكاری وی با 

فدراسیون در این مقطع شده است.
طبق مهلتی که از سوی سازمان بازرسی کل کشور تعیین شده بود، مشحون 
باید دو هفته پیش استعفای خود را از ریاست فدراسیون بسكتبال اعلام می کرد. 
این اقدام اگر چه با تاخیر اما بالاخره انجام شده و قرار است به زودی سرپرست 

فدراسیون بسكتبال از طرف وزارت ورزش اعلام شود.
از گزینه هایی که اتفاقا پیشینه بسكتبالی نیز دارند، به عنوان سرپرست احتمالی 

برای فدراسیون بسكتبال یاد می شود.
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پارس جنوبی - پرسپولیس؛

 تارتار و برانکو به دنبال حل 
معادله قهرمانی نیم فصل

مهم ترین دیدار نیم فصل لیگ برتر بین تیم های پرسپولیس و پارس جنوبی 
برگزار خواهد شد که در صورت پیروزی هر یک از دو تیم تا حدودی قهرمان 

نیم فصل مشخص خواهد شد.
در ادامه  هفته  سیزدهم لیگ برتر فوتبال ایران، امروز )شنبه( چهار دیدار 
برگزار خواهد شد که مهم ترین دیدار نیم فصل را تیم های پارس جنوبی جم و 

پرسپولیس برگزار خواهند کرد.
ذوب آهن - فولاد، ساعت 15 ورزشگاه نقش جهان

نخستین دیدار روز شنبه را ذوب آهن اصفهان و فولاد برگزار خواهند کرد که 
هر دو تیم با پیروزی در هفته  قبل پا به میدان این مسابقه خواهند گذاشت. 
شاگردان امیر قلعه نویی که هفته  گذشته توانستند بعد از مدت ها ناکامی سپید 
رود در رشت را شكست دهند باید مقابل فولادی قرار بگیرند که توانست بعد 
از ۱۲ هفته  شكست را به صدرنشین لیگ برتر یعنی پارس جنوبی تحمیل 
کند. ذوبی ها پس از گذشت ۱۲ هفته  و کسب شانزده امتیاز در رتبه هفتم قرار 
دارند. در آن سوی میدان نیز شاگردان پورموسوی که عملكرد خوبی را در این 
فصل پشت سر گذاشته اند توانسته اند جزو چهار تیم بالای جدول رده بندی 

باشند و با ۲0 امتیاز در رده چهارم قرار بگیرند.
فولادی ها انگیزه زیادی دارند و با پیروزی برابر ذوب آهن می توانند خود را به 

جمع مدعیان قهرمانی نیم فصل  اضافه کنند.
پارس جنوبی جم - پرسپولیس، ساعت 15، ورزشگاه تختی جم

مهم ترین دیدار نیم فصل نخست لیگ برتر فوتبال ایران، بی شک بین 
تیم های پارس جنوبی جم و پرسپولیس برگزار خواهد شد. شاگردان تارتار که 
در این فصل موفق به صعود به لیگ برتر فوتبال شدند شگفتی ساز بزرگ لیگ 
برتر نام گرفتند و توانستند بعد از گذشت ۱۲ هفته  با ۲5 امتیاز صدرنشین 
این لیگ باشند. شاگردان تارتار هفته  گذشته پس از مدت ها شكست ناپذیری 

نخستین شكست فصل خود را مقابل فولاد تجربه کردند، اما آنها برای جبران 
این شكست با انگیزه کافی مقابل شاگردان برانكو ایوانكوویچ قرار خواهند 

گرفت.
در سوی دیگر میدان اما پرسپولیسی قرار دارد که حواشی زیادی در اطراف 
این تیم وجود دارد. تغییرات مدیریتی، محرومیت آقای گل دو فصل اخیر 
سرخپوشان و همچنین  حواشی موجود بین علیرضا بیرانوند و هواداران این 
تیم باعث شده است که پرسپولیس روزهای آرامی را در لیگ برتر پشت سر 
نگذارد.  پرسپولیسی ها که در این فصل رویای تكرار قهرمانی سال پیش خود 
را در سر می پرورانند، با یازده بازی و ۲۴ امتیاز و تنها یک امتیاز نسبت به 
پارس جنوبی جم در جایگاه دوم قرار دارند. پرسپولیسی ها می توانند در صورت 
پیروزی مقابل پارس جنوبی جم و کسب سه امتیاز دیدار معوقه خود نام خود 
را از همین هفته  به عنوان قهرمان نیم فصل بر سر زبان ها بیاندازد.  برنده این 

دیدار به احتمال زیاد معادله قهرمانی نیم فصل را حل خواهد کرد.
سایپا - مشکی پوشان، ساعت 15:15، ورزشگاه دستگردی

شاگردان علی دایی در یكی از دیدارهای هفته  سیزدهم لیگ برتر فوتبال 
ایران میزبان مشكی پوشان دیار خراسان خواهند بود. مشكی پوشان که پس از 
حكم کمیته  اخلاق حال و اوضاع خوشی ندارند و حتی ممكن است نتوانند در 
بازی فردا حاضر شوند، نتوانستند نتایج خوبی را در این فصل کسب کنند. آنها 
هفته  گذشته و پس از مدت ها ناکامی توانستند یک امتیاز را از جنگ استقلال 
وینفرد شفر در بیاورند و انگیزه زیادی برای کسب امتیاز مقابل شاگردان علی 
دایی دارند.  البته کمیته  اخلاق نیز بازی کردن شاگردان مرزبان را منوط به 
تغییر مدیرعامل این تیم کرده است. همچنین مشكی پوشان نیز خیال تغییر 
مدیرعامل خود را ندارند و مالک این باشگاه  در مصاحبه ای گفته است که 
حاضر به تغییر علی عباسی نیست و اگر فدراسیون بخواهد چنین اجباری به 

او و باشگاهش اعمال کند، این تیم از مسابقات لیگ برتر انصراف خواهد داد.
در سوی دیگر میدان نیز نارنجی پوشان توانستند پس از چند هفته  ناکامی 
و عدم کسب پیروزی مقابل نفت تهران با یک گل به برتری برسند. سایپایی ها 
می خواهند دوباره به روزهای خوب خود برگشته و دومین پیروزی متوالی خود 
را مقابل مشكی پوشان به دست بیاورند. شاگردان علی دایی تا این جای فصل 
توانسته اند از ۱۲ بازی ۱۷ امتیاز را کسب کنند و در جایگاه ششم لیگ برتر 

فوتبال ایران قرار بگیرند.
استقلال - گسترش فولاد، ساعت 13:30، ورزشگاه آزادی

در آخرین دیدار هفته  سیزدهم لیگ برتر فوتبال ایران، شاگردان وینفرد شفر 
و فیروز کریمی مقابل هم صف آرایی خواهند کرد. این دو تیم که همسایه 
هم در جدول رده بندی هستند، می توانند در صورت پیروزی برابر حریف خود 
تا رتبه های ششم یا هفتم جدول رده بندی بالا بیایند. شاگردان شفر هفته  
گذشته در مشهد نتوانستند از سد مشكی پوشان بگذرند و تنها با یک امتیاز 
از مشهد باز گشتند. استقلال که علی رغم تغییر سرمربی خود هنوز مشكل 
گلزنی دارد، قصد این را دارد که با پیروزی پر گل برابر گسترش فولاد تبریز به 
انتقادات منتقدان و کارشناسان پایان دهد و ضعف خط حمله خود را بپوشاند.
در سوی دیگر میدان نیز فیروز کریمی مقابل تیم سابق خود قرار خواهد 
گرفت. گسترش فولاد تبریز پس از برکناری لوکا بوناچیچ و به کار آمدن فیروز 
کریمی توانسته است نتایج  خوبی بگیرد و خود را از انتهای جدول رده بندی 
به رتبه دهم برساند. گسترشی ها این روزها با درخشش بازیكنان جوان خود 
توانسته اند با ۱۴ امتیاز و یک امتیاز بیشتر از استقلال در رتبه دهم قرار 
بگیرند. آنها می توانند با پیروزی برابر آبی پوشان پایتخت به جمع تیم های بالا 
نشین جدول بپیوندند، البته کار سختی در ورزشگاه آزادی و مقابل هواداران 

آبی ها دارند.

فصل  ابتدای  مربیان  از  یكی  اظهارات  به  روشن  حسن 
استقلال درباره سجاد شهباززاده واکنش نشان داد. 

حسن روشن در گفتگویی ، در خصوص ارزیابی اش از روند 
این روزهای تیم فوتبال استقلال، صحبت های زیر را مطرح 

کرد:
شرایط استقلال را چطور ارزیابی می کنید؟

این تیم همانی است که گفتم. فرقی نكرده و فقط اسم 
یک مربی خارجی را یدک می کشد. البته این را هم بگویم 
اگر کادر فنی قبلی بود شاید این بازیكنان به خاطر آنكه برای 
فصل آینده قراردادهای بهتری ببندند خیلی تلاش می کردند 
اما حالا شرایط فرق کرده و یک نفر باید از این بازیكنان 

بخواهد که نتیجه بگیرند.
 عده ای می گویند نتایج استقلال سینوسی بوده اما 

روند کار تغییر کرده است.
من زیاد بازی ها را نمی بینم اما برای تماشاگر استقلال 
جایگاه و نتیجه گیری مهم است. آنها وقتی آخر فصل جدول 
را ببینند نمی گویند تیم در کدام بازی خوب بازی کرد. پس 
هر چه سریع تر باید جایگاه تیم تغییر کند. البته الان نمی توان 
بهشفر انتقاد کرد. هر انتقاد و تقصیری باشد مربوط به کمیته 

فنی است. 
دلیلش چیست؟

دلیلش این است که کمیته فنی اعلام کرد همه چیز این 

مربی را بررسی کرده و نتایج شفر به عهده آنهاست. 
این روزها انتقاد از مهاجمان استقلال زیاد است. نظر 

شما چیست؟
اینها به کسانی برمی گردد که این بازیكنان را خریده اند. 
یادم می آید رایكوف زمانی می گفت ما دو نوع مهاجم داریم. 
یک سبک از مهاجمین گلزن نیستند اما مهاجمان خوبی 
هستند. او حتی از غفور جهانی اسم می برد و می گفت او 
اما مهاجم خوبی است. وقتی من کنار  زیاد نمی زند  گل 
جهانی بازی می کردم متوجه می شدم چقدر تاثیرگذار است. 
مهاجمان بعدی هم مهاجمانی هستند که گلزن هستند و 
هر توپی به دست آورند تقریبا تبدیل به گل می کنند. اینها 
یعنی تمام کننده ها. به طور مثال جابر انصاری در دربی 
توپی نصیبش شد که اگر فک و فامیل های ما پشت توپ 
می ایستادند، آن توپ را گل می کردند! مهاجمانی که در 
استقلال هستند هیچكدام گلزن نیستند. استقلال هم تیم 
بزرگی است هم مهاجمان بزرگ و بازیكنان بزرگ می خواهد. 
بماند که مدیران بزرگ هم می خواهد. ضعف مدیران در 

استقلال کاملا مشهود است.
اما محمد خرمگاه مربی ابتدای فصل استقلال در 
اظهار نظر جالب مدعی بود ما می دانستیم که سجاد 
خوبی  شرایط  نیم فصل  تا  است  ممکن  شهباززاده 

نداشته باشد. 

این حرف کاملا اشتباه است.آقای خرمگاه یعنی چه که 
او را به خدمت  اما  شما می دانستید مهاجم آماده نیست 
گرفتید؟ مثلا اگر این نظر در مورد یک مهاجمی که در تیم 
بازی می کرد مطرح می شد راحت تر می شد آن را پذیرفت. 
مثلا ممكن است یک بازیكن در تیم آماده نباشد، قرارداد او 
تمدید شود و به او مدتی استراحت بدهند تا در تعطیلات 
خودش را ریكاوری کند و بعد به تیم اضافه شود اما وقتی شما 
می خواهید یک بازیكن جدید بخرید طبعا باید از مهاجمان و 
بازیكنان تیم تان بهتر باشد. یعنی تیم باید یک بازیكن آماده 
را به دیگر بازیكنان اضافه کند. همین حرف نشان می دهد 
که تیم را خوب نبسته اند و اینكه بگویند ما می دانستیم 
شهباززاده شرایط خوبی ندارد حرفی کاملا نادرست است. 
یک نكته را در مورد استقلال امسال بگویم. یک تیم برای 
آمادگی ابتدا نیاز به بدنسازی مناسب، کار گروهی و شرایط 
نكرد و  بدنسازی خوبی  روحی خوب دارد. استقلال اصلا 
شكست های پیاپی ابتدای فصل در مسئله روحی بازیكنان 
تاثیر داشت و در بحث تاکتیک هم ۲ مورد اول نقشی تعیین 
کننده ایفا کرد. در مورد بدنسازی هم معتقدم هنوز میک 
مک درموت به خاطر سفارش بعضی ها به استقلال آمد و اینها 
همه به ضعف مدیریت برمی گردد. باز خدا پدر فتح الله زاده 
را بیامرزد، این دو مدیر آخر هر چه منصوریان گفت گوش 
کردند. یعنی استقلال کاملا قائم به شخص بود. مدیریت 

اینگونه نیست هر چه سرمربی گفت بپذیرد. بماند حرف در 
این موارد بسیار زیاد است.

در  پیش  روز  علی چینی 2  آخر  عنوان سؤال  به 
مصاحبه ای اعلام کرد که پیشکسوتان اگر حرف نزنند 
به آنها نمی گویند لال هستید. در این مورد چه نظری 

دارید؟
من علی چینی را دوست دارم. او پسر خوبی است. اتفاقا او 
یک بیماری داشت که خیلی زود خوب شد. ولی ای کاش 
چینی زمانی که سال گذشته در نیم فصل دوم پیشكسوتان از 
تیم حمایت کردند هم این حرف را می زد. نظر یک شخص 
نباید با برد و باخت تغییر کند. شخصا چند بار مصاحبه کردم 
و گفتم که کادر فنی قبلی استقلال باید در این تیم می ماند 
و به آنها فرصت داده می شد. اما حالا که رفته اند نباید اینگونه 
صحبت کنند. من با علی چینی خوب هستم و ارتباط مان 
هم دوستانه است. به جز انتقادی که از منصوریان در مورد 
اعتقاد نداشتن به ترکیب ثابت کردم هیچ زمان انتقادی از وی 
نكردم اما علی چینی اگر منظوری دارد، اسم ببرد. اتفاقا الان 
چینی خودش پیشكسوت است و شرایط را درک می کند 
که کجا باید حرف بزند یا نزند. من فقط به او توصیه می کنم 
که حواسش به خیلی چیزها باشد و بداند اگر او در مورد 
پیشكسوتان مصاحبه ای کند آنها مثل بعضی ها نمی روند که 

شكایت کنند!

 حسن روشن: ضعف مدیران در استقلال مشهود است

کاپیتان تیم ملی بسكتبال ایران از قصد خود برای خداحافظی از تیم ملی تا یک سال آینده خبر داد. 
حامد حدادی که چند روزی بود در تهران با سایر ملی پوشان تمرین کرد، به دلیل خستگی سفر از چین به تهران بازی اول 
را از دست داد. البته یكی از برترین بازیكنان تاریخ آسیا که در کاپ آسیا ۲0۱۷ هم عنوان MVP را کسب کرد، آخرین گام 

هایش را در تیم ملی برمی دارد و قصد کرده فقط تا بازی های آسیایی ۲0۱8 در تیم ملی باشد. 
در حاشیه تمرینات تیم ملی در تهران با حامد حدادی، کاپیتان تیم ملی بسكتبال  با وی همكلام شدیم که حرف های جالبی 

را درباره شرایط خودش و بسكتبال ایران به زبان آورد. 
اوضاع سیچوان جالب نیست

تیم سیچوان امسال 6 بازیكن خود را نسبت به سال قبل از دست داده و فقط من و ۲ بازیكن دیگر چینی مانده ایم. اوضاع 
تیم ما خیلی جالب نیست و به دلیل همین جوانگرایی و تغییرات زیاد نتایج خوبی نگرفتیم. همه تیم ها در لیگ چین هدفشان 
رفتن به پلی آف است؛ اما همانطور که گفتم شرایط ما خوب نیست. ناگفته نماند که در هفته های ابتدایی هم با تیم های اول 

تا هفتم جدول بازی کردیم.
 با آمادگی خوبی به چین نرفتم

البته من هم حدود ۲0 روز بعد از کاپ آسیا در ایران بودم و استراحت می کردم، به خاطر همین با آمادگی خوبی به چین 
نرفتم. راستش را بخواهید از نظر غذایی هم رعایت نكردم. از طرف دیگر بازیكنان بی تجربه ای در تیم ما هستند که اصلا از 
قوانین لیگ چین هم خبر ندارند و من باید به آنها برخی مسائل را بگویم! دیگر بازیكن خارجی تیم هم با من هماهنگ نیست.

 شاید 10 سال دیگر هم به استرالیا ببازیم
تیم ملی از فردا کارش را در رقابت های انتخابی جام جهانی ۲0۱9 آغاز می کند و امیدوارم در این راه موفق باشیم. در این 
دوره سیستم برگزاری رقابت ها تغییر کرده و نیوزلند و استرالیا هم به تیم های آسیایی اضافه شدند. این مساله از نظر من کاملا 
مثبت است. شاید تا ۱0 سال دیگر هم نتوانیم استرالیا را ببریم؛ اما بسكتبالمان به سطح جهان نزدیک می شود. اینكه هر تیم 
شانس میزبانی پیدا کرده، اتفاق خوبی است. متمرکز نبودن مسابقات در یک کشور باعث می شود تا ما بهانه تغییر ساعت، غذای 

نامناسب و از این دست مسائل را نداشته باشیم. 
باید برای جذب تماشاگر خرج کنیم

در کل سیستم ورزش ما برای جذب تماشاگر اشتباه است. نكته عجیب اینجاست که در ایران برای پخش بسكتبال باید 
فدراسیون به صداوسیما پول بدهد؛ اما در چین یا کشورهای دیگر برعكس است. آنها از تلویزیون پول می گیرند تا اجازه دهند 
بازی ها را پخش کند. من بارها به مشحون و هیات رییسه فدراسیون گفتم که با این شرایط به جایی نمی رسیم و باید هزینه 
کنیم. الان اسپانسر به سمت بسكتبال نمی آید؛ اما اگر مدتی سرمایه گذاری کنیم، مطمئن باشید که تماشاگران هم جذب می 

شوند. شاید سال اول یا دوم نیایند؛ اما باید صبوری به خرج دهیم. 
 والیبال موفق است چون کسی زیرآب نمی زند!

شما ببینید که مشحون به جای غضنفری ۱6 سال قبل به فدراسیون آمد؛ اما از همان اول برخی انتقاد می کردند. همه آدم 
ها اشتباه دارند؛ اما وقتی جامعه بسكتبال یک فرد را به عنوان رییس انتخاب کرده، باید به تصمیماتش احترام بگذاریم. به هر 
حال مشحون هم زحمت کشیده و این خوب نیست که می بینیم در فضای مجازی دائما می گویند مشحون باید برود. مثلا 
می گوییم چرا والیبال موفق بوده؛ من دلیلش را می گویم چون آنجا هیچ کس زیرآب فرد دیگری را نمی زند. این همدلی در 

بسكتبال وجود ندارد و به خاطر همین است که ما با سرعت ۱80 کیلومتر به پایین می رویم و ترمز هم نمی توانیم بگیریم. 
 مشحون هم اشتباه داشته اما...

بازهم می گویم که مشحون هم اشتباهاتی داشته است. مثلا معتقدم باید از سعید فتحی به عنوان مربی بیشتر استفاده می 
شد؛ اما هر کسی یک سلیقه دارد. من نمی توانم بگویم که چه کسی رییس فدراسیون باشد، چون در آن سطح نیستم. تا زمانی 
که محمود مشحون در راس فدراسیون باشد،  من از او حمایت می کنم. به نظر من او طی ۱6 سال اخیر چه خوب، چه بد، 
زحمت کشیده است. شاید مشحون با یكسری ها هم مشكل داشته باشد؛ اما رییس فدراسیون است و باید حمایت شود. حتی 

اگر قرار به رفتن مشحون هم باشد، باید از او تقدیر خوبی به عمل بیاید. 
 صمد نیست چون رُک حرف می زند

من هیچ وقت پشت سر کسی بد حرف نزدم؛ اما قاطعانه می گویم که دیرک بائرمن بسكتبال ایران را در دوران سرمربیگری 
اش نابود کرد. من نمی توانم بازگو کنم که چه اتفاقاتی بین این مربی و صمد نیكخواه بهرامی رخ داد که باعث کنار رفتن صمد 
شد. با این حال می گویم که از نظر فنی صمد که از دوستان خوب من است، هنوز هم توانایی کمک کردن به تیم ملی را دارد. 
تنها مشكل او این است که رک حرف هایش را می زند و من هم می گویم که گاهی اوقات باید برخی مسائل را در دل خودت 
نگه داری. صمد نیكخواه بهرامی سال ها برای تیم ملی زحمت کشیده و به عنوان کاپیتان جام را بالای سر برده است. امیدوارم 

او را در لباس تیم ملی ببینم. 
 به خاطر بودن من، استعدادها را نادیده گرفتند

همه جوان هایی که به تیم ملی اضافه شدند،  خوب هستند و باید به آنها بازی داده شود. خودم از ۱۷ سالگی در تیم ملی 
بازی کردم و اشتباهات زیادی داشتم تا به اینجا رسیدم. هنوز هم اشتباه می کنم؛ اما درصدش کمتر شده است. باید به این 
جوان ها اعتماد شود. در این چند سال اخیر قد بلند خوب زیاد داشتیم؛ همه می گفتند که حامد حدادی را داریم و به آنها 
توجهی نكردیم. اگر روی آنها کار می شد، خیلی بیشتر در پست من بازیكن خوب داشتیم. آینده بسكتبال ایران برای همین 

جوان هاست. 
 سال آخری است که در تیم ملی هستم

سال آخری است که در تیم ملی هستم و تصمیم گرفتم که جای خودم را به جوانترها بدهم. شما ببینید که همه همدوره 
های من از جمله صمد، مهدی کامرانی و حامد آفاق رفته اند. من صد درصد تا بازی های آسیایی ۲0۱8 در تیم ملی هستم. 

یک عنوان سومی و یک عنوان دومی در دوره های قبلی دارم و این بار می خواهم با قهرمانی از جاکارتا برگردم. 
 برای من هم جانشین پیدا می شود

نگرانی بابت رفتن من از تیم ملی و پیدا کردن یک جایگزین نیست. باید به بازیكنان جوان اعتماد شود. شاید مثلا یک بازیكن 
مثل حامد حدادی ۲۱8 سانتی متر نباشد؛ اما ۲۱5 سانتی متری که داشتیم. من نمی توانم از خودم تعریف کنم؛ اما مطمئن 

باشید یكی مثل حدادی بازهم می آید. 
 همه سرباز تیم ملی هستیم 

نه تنها من بلكه هر بازیكنی که در تیم ملی بوده، خودش را سرباز تیم ملی دانسته و به این مساله افتخار کرده است. حتی 
صمد نیكخواه بهرامی که الان در تیم ملی نیست، همیشه گفته سرباز تیم ملی است. مثلا اوشین ساهاکیان شاید بیشتر از من 
در اردوهای تیم ملی بوده است. همه زحمت می کشند و منتی هم نیست که در تیم ملی بازی می کنیم. اگر هم مقامی بیاوریم 

و پرچم ایران بالا برود،  همه به این مساله افتخار می کنیم.

حدادی: سرباز تیم ملی هستم؛ اما دیگر وقت رفتن است 

تصمیم ستاره بسکتبال آسیا برای خداحافظی از تیم ملی 



5 علمی و سلامت 

یک فیزیوتراپیست :

ستون فقرات هم پیر می شود
یک فیزیوتراپیست تاکید کرد که سبک زندگی سالم می تواند روند تخریب و 
پیری ستون فقرات را در دوران سالخوردگی متوقف کرده یا آن را به تاخیر اندازد. 
زینب واشقانی در گفت وگو با ایسنا، با بیان اینكه در حال حاضر شش میلیون و 
۴00 هزار سالمند بالای 60 سال در ایران زندگی می کنند، اظهار کرد: این رقم 
8.۳ درصد جمعیت کشور را شامل می شود؛ بنابراین سالخوردگی جمعیت موفقیتی 
بهداشتی است که در صورت عدم برنامه ریزی مناسب، به یک چالش بزرگ تبدیل 
خواهد شد .از آنجا که با افزایش جمعیت سالخورده، شیوع بیماری های مزمن نیز 
افزایش می یابد، یكی از مهم ترین آسیب های شایع را می توان در ستون فقرات یافت 

که با نام پیری ستون فقرات شناخته شده است.
وی ادامه داد: سال ها استفاده بیش از حد از ستون فقرات باعث می شود که 
بخش هایی از آن مخصوصا مفاصل، رباط ها و دیسک های بین مهره ای تغییر کرده و 
دیگر کارایی نداشته باشند و بیماری پیری یا آرتروز ستون فقرات بروز کند. بعضی 
از افراد اثرات فرسایش ستون فقرات را  که بیشتر شامل درد است، زودتر تجربه 
می کنند؛ این موضوع به میزان تغییر قسمت های ستون مهره ها و اینكه آیا این 
تغییرات بر طناب نخاعی یا عصب های نخاعی تاثیر می گذارند یا نه، بستگی دارد. 
پیری ستون مهره ها می تواند تمامی قسمت های ستون فقرات را تحت تاثیر قرار 
دهد. دردهای این بیماری در قسمت گردن )ستون فقرات گردنی( در اندام های 

فوقانی و درگیری در ناحیه کمر علائم خود را در اندام تحتانی نشان می دهند.
 به گفته واشقانی، انتخاب بهترین روش درمانی برای این بیماران ضروری است. 
برای پیشگیری از این مساله باید به سبک زندگی، حفظ راستایی و تقویت ستون 
فقرات و عضلات با استفاده از ورزش توجه کرد. همچنین باید از سالمندان خواست 
تا در زندگی روزانه خود فعالیت های کافی داشته باشند و از خمودگی و وابستگی 

به دیگران بكاهند.
ستون  پیری  به  افراد  ابتلای  مهم  عوامل  از  سیگار  استعمال  داد:  ادامه  وی 
مهره هاست و ترک آن در هر زمانی می تواند نقش مهمی در پیشگیری و جلوگیری 
از پیشرفت این عارضه داشته باشد. تغذیه مناسب و سرشار از ویتامین ها و مواد 
معدنی بویژه کلسیم به همراه بهره مندی از نور خورشید می تواند به افزایش تراکم 

استخوان ها و جلوگیری از تخریب مهره ها منتهی شود.
واشقانی همچنین توصیه کرد: مردم سعی کنند در فعالیت های روزانه خود سعی 
کنند نحوه ایستادن یا نشستن خود را اصلاح کنند تا با حفظ راستای درست 
مهره ها از تغییرات نامناسبی که به دیسک بین مهره ای و ریشه های عصبی فشار 

وارد می کند، جلوگیری شود.
وی با بیان اینكه بی تحرکی، ضعف عضلات ناحیه شكمی و پشتی را به دنبال دارد، 
تصریح کرد:  با افزایش سن شاهد بروز پوکی استخوان هستیم که باعث تخریب 
مهره ها، گردی و گوژپشتی در سالمندان می شود. در عین حال تغذیه مناسب 

سرشار از کلسیم و بهره مندی از نور آفتاب مانع از بروز پوکی استخوان می شود.
وی افزود: نقش این عضلات، مراقبت از سلامت ستون مهره هاست؛ به همین 
دلیل ضعف آنها روند پیری مهره ها را تشدید می کند. کشیدن سیگار و مصرف 
نوشابه های گازدار مانع از جذب کلسیم در استخوان ها شده و با برداشت کلسیم 
از استخوان، مهره ها را مستعد شكستگی می کند. بنابراین افراد باید همیشه به یاد 
داشته باشند که  پیشگیری بهتر از درمان است؛ به همین دلیل پیشنهاد می شود با 
داشتن سبک زندگی درست، تغذیه متنوع و سالم و  فعالیت های ورزشی متناسب 

با سن خود، از بروز این بیماری جلوگیری کرده و یا بروز آن را به تعویق اندازند.

یک متخصص تغذیه و رژیم درمانی :

از مصرف خودسرانه و بیش از حد ویتامین ها 
پرهیز کنید

متخصص تغذیه و رژیم درمانی گفت: اگر ما از تغذیه ای متعادل، متناسب و متنوع 
استفاده کنیم، اکثر نیازهای بدن به ویتامین برطرف می شود، مگر در برخی از افراد 

که در آن ها به طور بومی کمبود ویتامین احساس می شود.
سیدضیاءالدین مظهری متخصص تغذیه و رژیم درمانی ،اظهارداشت: اگر ما از 
تغذیه ای متعادل، متناسب و متنوع استفاده کنیم، اکثر نیازهای بدن به ویتامین 
برطرف می شود، مگر در برخی از افراد که به طور بومی در آنها کمبود ویتامین 

احساس می شود. 
وی گفت: ۱۳ نوع ویتامین داریم که هرکدام از اینها وظیفه خاصی را برعهده دارند، 
به طور مثال؛ چهار نوع ویتامین محلول در چربی داریم که شامل ویتامین های 
A,D,Eو K است، این ویتامین ها در بدن ذخیره می شوند و با توجه به نوع آن، 
همانطور که اگر بیش از حد استفاده شود، عوارضی را ایجاد می کند، کمبود آنها هم 

بدن را دچار عارضه می کند. 
این متخصص تغذیه افزود: 8 نوع ویتامین دیگر موجود در بدن ما به Bکمپلكس 
مشهور است و از نظر اینكه به طور جمعی کاری را انجام می دهند، بهتر است با هم 

استفاده شوند، بیشتر اینها در چرخه تولید و توزیع انرژی دخیل هستند. 
مظهری گفت: خانم هایی که قصد باردار شدن دارند، باید سه ماه قبل از باردار 
شدن نسبت به تأمین اسیدفولیک یا )ویتامین B9( اقدام کنند، زیرا نقش این 
ویتامین در ساخت کانال عصبی نخاع بسیار اساسی بوده و همچنین در خونسازی 

بسیار مؤثر است. 
وی افزود: ویتامین هایی که بدن به آنها احتیاج دارد، خود دارای انرژی نیستند، 
تعدادی به عنوان کاتالیزور واکنش های زیست شیمیایی بدن را انجام می دهند و 

بعضی هم آنتی اکسیدان هستند و رادیكال های آزاد را خنثی می کنند. 
مظهری توصیه کرد: ویتامین ها را نباید به صورت خودسرانه مصرف کرد ولی 
در مواردی که نیاز بدن فراتر از توان تغذیه برای تأمین ویتامین ها است، مانند 
بیماری های عفونی، دوران شیردهی و بارداری حتماً باید مكمل  را طبق تجویز 

پزشک عمومی یا متخصص تغذیه انجام داد.
وی در پایان گفت: در کشور ما بیش از هر چیزی کمبود ویتامین C محسوس 
است و به خصوص در فصل زمستان بیشتر احساس می شود که استفاده از مرکبات 

می تواند در رفع کمبود ویتامین ضروری باشد. 

فایده نوشیدن آب گرم به جای آب سرد 

آب گرم باعث بهبود فرایند گوارش و دفع سموم از بدن می شود و این نكته ثابت 
شده است. در ادامه این مطلب را به نقل از سایت سلامانه می خوانیم.

آب گرم برای سیستم گوارش شما بسیار مفید است: آب گرم می تواند کمک 
بزرگی برای سیستم گوارش شما باشد. آب سرد به جامد کردن چربی غذا ها کمک 
می کند و فرایند هضم را کند می نماید، اما آب گرم به شیوه ای کاملًا برعكس عمل 
می کند و ضمن بهبود فرایند هضم، کمک بزرگی برای جذب بهینه مواد مغذی 

است. نوشیدن آب گرم از ابتلا به یبوست نیز پیشگیری می کند.
آب گرم مراقب سیستم تنفسی است: مصرف آب گرم می تواند برای سیستم 
تنفسی شما مفید باشد. آب سرد در این میان، باعث تخریب مخاط می شود و خطر 
ابتلا به عفونت های تنفسی و مشكلات ریزش مو را افزایش می دهد. در مقابل، آب 

گرم گلو را تسكین داده و کاهنده هر گونه تحریک است.
آب گرم بهبود دهنده سیستم ایمنی بدن است: مصرف آب سرد باعث کاهش 
گردش خون می شود در حالیكه آب گرم خاصیت کاملًا برعكس دارد. افزایش 
گردش خون در نتیجه نوشیدن آب گرم باعث می شود بسیار سریع تر از سموم بدن 
خلاص شوید. آب گرم درد را تسكین می دهد: اگر دچار سردرد یا التهاب در بدن 
شده اید، نوشیدن آب گرم بسیار توصیه می شود. از آنجا که آب گرم جریان خون به 
بافت ها را افزایش می دهد، باعث تسكین انقباضات ماهیچه ای می شود. نوشیدن آب 

گرم برای از بین بردن درد های ماهیچه ای بسیار مفید است.
آب گرم کیفیت خواب را افزایش می دهد: اگر با مشكلات خواب مواجه هستید و 
به راحتی به خواب نمی روید، نوشیدن آب گرم پیش از به تختواب رفتن می تواند 
به بهبود خواب کمک کند. آب گرم دمای داخلی بدن را افزایش می دهد که این 
شرایط به آرامش و شل شدن بدن، آرامش اعصاب و احساس خواب آلودگی و 
آرامش کمک می کند.  آب گرم از پیری زودرس جلوگیری می کند: نوشیدن آب 
گرم برای پوست نیز خوب است. این کار به حذف سموم و دیگر ناخالصی ها از بدن 
کمک می کند. سموم مختلفی در پیری زودرس و برخی مشكلات سلامت نقش 
دارند. همچنین، نوشیدن آب گرم به ترمیم سلول های پوست کمک می کند و از این 

رو، در جوان سازی و بهبود قابلیت ارتجاعی پوست نقش دارد.
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یک نسخه از دستگاه ابداعی دانشگاه کالیفرنیا که 
می تواند برق و هیدروژن تولید کند

مهندسان دانشگاه کالیفرنیا یک ابرخازن خورشیدی 
ساخته اند که قادر است روی تراشه خود هم برق و هم 

سوخت هیدروژن تولید کند.
ورود  حال  در  آرامی  به  هیدروژنی  نقلیه  وسایل 
به خیابان ها هستند، اما اگرچه هیدروژن یک منبع 
سوخت پاک و فراوان است، فقدان زیرساخت ها برای 
تولید، توزیع و ذخیره سازی انبوه آن هنوز یک راه پر 

پیچ و خم است.
لس  کالیفرنیا،  دانشگاه  از  جدیدی  محصول  اما 
آنجلس )UCLA( با دستگاهی که از نور خورشید 
برای تولید هیدروژن و برق استفاده می کند، می تواند 

این مانع را بردارد.
دستگاه ابداعی آنها یک واحد هیبریدی است که 
ترکیبی از ابررایانه با یک سلول سوختی هیدروژن 

است و کل انرژی خورشیدی را ذخیره می کند.
در کنار الكترودهای مثبت و منفی معمول، دستگاه 
انرژی  می تواند  که  است  سوم  الكترود  یک  دارای 
الكتریسیته را ذخیره کند یا از آن برای تقسیم آب 
به اتم های هیدروژن و اکسیژن تشكیل دهنده آن که 

فرایندی به نام الكترولیز آب است، استفاده شود.
محققان برای ساختن الكترودهای تا حد ممكن 
کارآمد، میزان سطحی را که با آب برخورد می کند به 
حداکثر، یعنی به دقت نانو رساندند. این باعث افزایش 
مقدار هیدروژنی می شود که سیستم می تواند تولید 
کند و همچنین مقدار انرژی که ابرخازن می تواند 

ذخیره کند.
"ریچارد کانر"، نویسنده ارشد این تحقیق می گوید: 
مردم نیاز به سوخت دارند تا از وسایل نقلیه و برقی 
خود استفاده کنند. حالا شما می توانید هر دو سوخت 
هیدروژنی و برق را با یک دستگاه واحد داشته باشید.

هیدروژن به تنهایی ممكن است انرژی پاکی باشد، 
اما تولید آن در مقیاس تجاری پاک نیست. تولید آن 
اغلب با تبدیل گاز طبیعی انجام می شود که نه تنها 
موجب انتشار مقدار زیادی دی اکسید کربن می شود، 

بلكه می تواند هزینه بر نیز باشد.
استفاده از منابع تجدیدپذیر مانند خورشید می تواند 
به حل هر دوی این مشكلات در آن واحد کمک کند.
دستگاه ابداعی UCLA از موادی مانند نیكل، آهن 
و کبالت استفاده می کند که بسیار فراوان تر از فلزات 
گرانبها مانند پلاتین هستند و در حال حاضر برای 

تولید هیدروژن استفاده می شوند.
 "کانر" افزود: هیدروژن یک سوخت فوق العاده برای 
وسایل نقلیه است. این پاک ترین سوخت شناخته 
شده است. ارزان است و هیچ آلاینده ای در هوا آزاد 
نمی کند و تنها آب تولید می کند. این موضوع می تواند 
به طور چشمگیری هزینه خودروهای هیدروژنی را 
کاهش دهد.  سیستم جدید همچنین می تواند به 
حل برخی از مشكلات اساسی و زیربنایی خودروهای 
نقلیه  وسایل  که  چرا  کند.  کمک  نیز  هیدروژنی 
هیدروژنی به محض خالی شدن منبع هیدروژن دیگر 
تكان نمی خورند، اما محققان توانسته اند در این بخش 

به پیشرفت هایی دست یابند.
 کاربران این دستگاه تقریبا در هر نقطه تنها کافی 
تا  دهند  قرار  خورشید  نور  تحت  را  خود  تا  است 

هیدروژن لازم تولید شود.
مناطق  در  که  کسانی  برای  خودروها  نوع  این   

روستایی یا دورافتاده زندگی می کنند، مفید هستند.
 بخشی از این ابرخازن می تواند انرژی خورشیدی را 
به صورت شیمیایی و به صورت هیدروژن ذخیره کند. 
انجام این کار می تواند به تقویت ذخیره انرژی برای 

شبكه کمک کند.

مپ رباتیک قلب از کار افتاده را احیا می کندتولید برق و سوخت هیدروژن از ابرخازن خورشیدی
محققان یک پمپ رباتیک ساخته اند که قلب از کار افتاده را احیا می کند. این 
دستگاه برای نجات جان کودکان مبتلا به بیماری های قلبی مادرزاد کارآمد است.
محققان بیمارستان کودکان  بوستون یک پمپ نرم رباتیک ساخته اند که قلب 
از کارافتاده را احیا می کند. این پمپ کوچک با آرام فشردن بخشی از قلب از 

کارافتاده جان بیمار را نجات می دهد.
 این دستگاه به خصوص برای نجات جان کودکانی مناسب است که به طور 
مادرزاد دچار بیماری قلبی هستند. بیشتر اوقات یک سمت قلب چنین کودکانی 

دچار مشكل است.
در حال حاضر پمپ های ماشینی موجود از فلزات سخت ساخته شده اند و 
جریان خون باید از پمپ بگذرد و به همین دلیل در معرض مواد غیر طبیعی قرار 
می گیرد. اما دستگاه جدید شامل سه بخش است؛ یک قالب C شكل که دور قلب 
قرار می گیرد، یک لنگر  که به قلب می چسبد تا آن را در قالب نگه دارد و یک 

کش لاستیكی که حرکات ماهیچه را تقلید می کند.
محققان تاکنون این پمپ را روی خوک ها به طور موفقیت آمیز آزمایش کرده اند 

و امیدوارند در آینده نه چندان دور آن را برای انسان ها نیز به کار گیرند.

رونمایی از موبایلی با قابلیت فیلمبرداری 
خارق العاده

یک تولید کننده موبایل قصد دارد ماه ژانویه در نمایشگاه »سی ای اس« از 
پرچمدار جدید خود رونمایی کند. این موبایل قابلیت فیلمبرداری هزار فریم در 
ثانیه را دارد.  طبق گزارش های مختلف به نظر می رسد شرکت سامسونگ موبایل 

گلكسی S9 را در ماه ژانویه در نمایشگاه CES رونمایی کند.
این درحالی است که به طور معمول این تولید کننده کره جنوبی موبایل های 
خود را در ماه مارس رونمایی می کند. اما به گفته کارشناسان این تصمیم برای 

افزایش فروش موبایل های برند سامسونگ و رقابت با اپل اتخاذ شده است.
همچنین گزارش های دیگر حاکی از آن هستند که سامسونگ در این نمایشگاه 
از  موبایل دیگری نیز رونمایی می کند که انعطاف پذیر است و مانند طومار 
لوله می شود. به هرحال برخی مشخصات این موبایل عبارتند از: نمایشگر بدون 
حسگر اثر انگشت، جک هدفون ۳.5 میلیمتری، دوربین با دو لنز، دوربین پشتی 
با قابلیت فیلمبرداری هزار فریم در ثانیه، طراحی ماژولی، قابلیت های مربوط به 
هوش مصنوعی، فناوری شناسایی صورت. این دستگاه در دو مدل گلكسی S9 با 
نمایشگر 5.8  و گلكسی Plus S9 با نمایشگر  6.۲ اینچی و قیمت های 9۱6 و 

۱0۳6 دلار عرضه می شود.

اپل موبایل با نمایشگر انعطاف پذیر می سازد
یک شرکت آمریكایی تولید کننده لوازم الكترونیكی حق امتیاز اختراع موبایلی با 
نمایشگر انعطاف پذیر » میكرواو ال ای دی« ثبت کرده که مانند کتاب باز و بسته 
می شود. اپل قصد دارد یک موبایل تاشو بسازد که  شبیه یک کتاب باز و بسته می 
شود. این دستگاه از یک آیفون به آیپد تبدیل خواهد شد. این تولید کننده دستگاه 
های الكترونیک حق امتیاز اختراع دستگاهی بدون نام را ثبت کرده است.  به گفته 
کارشناسان قرار است ال جی فناوری لازم برای نمایشگر دستگاه را فراهم کند.این خبر 
در حالی منتشر می شود که سامسونگ نیز مشغول تولید دستگاهی مشابه است که 
احتمالا در ماه ژانویه رونمایی شود. در توضیحات حق اختراع این دستگاه آمده است: 
یک وسیله الكترونیكی که تا می شود. این دستگاه احتمالا نمایشگری انعطاف پذیر 
 MicroOLED دارد. همچنین در توضیحات دستگاه اشاره می شود که نمایشگر آن

خواهد بود. MicroOLED نسل آتی فناوری نمایشگرهای OLED است.

محققان ایتالیایی می گویند افزودن گرافن به آسفالت می تواند عمر جاده ها را افزایش 
دهد.

در حال رسیدن به نقطه ای هستیم که به نظر می رسد اضافه کردن گرافن به انواع 
مختلفی از مواد می تواند آنها را بهبود دهد. آخرین نمونه، چیزی است که انتظار آن را 
نداشتیم؛ افزودن آن به آسفالت برای افزایش طول عمر جاده ها.                             

پیشرفت های  برای  نظر منطقی ترین حوزه  به  در حالی که جاده ها ممكن است 
تكنولوژیكی نباشد، دو شرکت ایتالیایی با هم همكاری کردند تا گرافن و آسفالت را ترکیب 
کرده و یک سطح جاده ای با دوام و پایدار را ایجاد کنند.                                                                       
از طریق یک فرایند مشترک تحقیق و توسعه، شرکت "Directa Plus"، تولیدکننده 
محصولات گرافن و شرکت "Iterchimica" که متخصص مواد افزودنی برای آسفالت است، 
یک افزودنی آسفالتی با حق ثبت اختراع را موسوم به "اکو پیو") Eco Pave( توسعه 
داده اند.  ادعا شده است افزودنی تولید شده به طور قابل توجهی موجب بهبود دوام و 
پایداری سطوح آسفالت می شود.                                                                         

این شرکت ها می گویند که بهبود خواص آسفالت حاصل از قابلیت رسانای حرارتی 
گرافن است که باعث می شود آسفالت مخلوط با این افزودنی در دمای گرم کمتر تغییر 
شكل داده و یا در هوای سرد کمتر سفت شود.                                                

این افزودنی همچنین با افزایش قابلیت ارتجاعی و مقاومت و قدرت آسفالت باعث کاهش 
سایش و استهلاک جاده ها به ویژه توسط وسایل نقلیه سنگین با بارهای زیاد می شود.                   
برآورد شده است که افزودن "اکو پیو" به آسفالت می تواند طول عمر متوسط یک جاده 

را از 6 یا هفت سال به ۱۲ تا ۱۴ سال افزایش دهد.
این قابلیتی است که سازندگان می گویند این افزودنی یک گزینه جذاب برای برنامه های 

تعمیر و نگهداری جاده ها است.
مهم تر از همه این که آسفالت مخلوط با "Eco Pave" کاملا قابل بازیافت است و تا 
صددرصد از آسفالت خردشده قابل استفاده مجدد در عملیات روسازی است. در نتیجه 
کاهش دفن زباله و عدم نیاز به استخراج قیر جدید را در پی دارد                                                        
سازندگان می گویند قابلیت های "Eco Pave" در آزمایشات و در مقیاس کوچک ثابت 
شده است و اکنون در چند کیلومتر آسفالت به عنوان بخشی از آزمایش که با تولیدکننده 
آسفالت انجام می شود، آزمایش خواهد شد.                                                                                    

آنها همچنین ادعا می کنند که این افزودنی را می توان با قیمت تجاری قابل قبولی 
فروخت، به ویژه با در نظر گرفتن پتانسیل توسعه طول عمر آن که از مزایای مهم آن است.                          
گرافن )Graphene( نامِ یكی از آلوتروپ های کربن است. گرافن و گرافین را نباید با هم 
اشتباه گرفت. اما خواص آن ها آن قدر به هم مشابه  است که به جای هم به کار می روند.                  

افزایش عمر جاده ها با کمک گرافن

محققان در مرکز جامع سرطان توانستند یک برنامه 
کامپیوتری که راهی را برای استفاده جدید از داروهای 
در  محققان  کنند.  طراحی  دهد،  می  پیشنهاد  قدیمی 
مرکز جامع سرطان) Case Western Reserve ( برنامه 
برای  نشانه های جدید  یافتن  را جهت  ای کامپیوتری 
داروهای قدیمی ارائه کردند. این برنامه کامپیوتری که) 
DrugPredict ( نام دارد بر مبنای داده های موجود در 
و  است  طراحی شده   FDA تایید مورد  داروهای  مورد 

کارایی بالقوه داروها را پیش بینی می کند.
در این مطالعه جدید محققان به خوبی و با موفقیت 
شرایط  در  (را   DrugPredict از)  آمده  بدست  نتایج 
آزمایشگاهی مورد استفاده قرار دادند و نشان داده اند که 

مسكن های معمول مانند آسپرین می توانند سلول های 
سرطان تخمدان اپی تلیالی مشتق از بیماران را بكشند.این 
برنامه کامپیوتری نشان داد که داروهای غیر استروئیدی 
ضد التهابی موسوم NSAIDs، می توانند برای سرطان 
تخمدان اپی تلیالی کاربرد داشته باشند. محققان سلول 
های سرطان تخمدان اپی تلیالی مشتق از بیماران را در 
آزمایشگاه کشت داده و در معرض داروهای NSAID به نام 
ایندومتاسین قرار داده اند و یافته هایی مشابه با پیش بینی 
های DrugPredictبدست آوردند.ایندومتاسین قادر است 
هم سلول های حساس و هم سلول های مقاوم سرطان 
تخمدان اپی تلیالی را بكشد. جالب این است که سلول 
های سرطان تخمدان اپی تلیالی مقاوم به سیس پلاتین 

بیشتر از سایر سلول ها به ایندومتاسین پاسخ می دهد 
و اضافه کردن این دارو به داروهای شیمی درمانی منجر 
به کشتن سریع تر سلول های سرطانی شد. این یافته ها 
می تواند گامی به سمت ایجاد رژیم های درمانی جدید 
برای سرطان هایی مانند سرطان تخمدان اپی تلیالی باشد.

برنامه) DrugPredict(، پایگاه های داده مربوط به داروها، 
مواد شیمیایی و سایر ترکیبات موجود که مورد تایید 
FDA هستند را جست و جو می کند و ترکیبی با ویژگی 
های مربوط به مكانیسم مبارزه با سرطان را شناسایی می 
کند.  به عقیده این محققان برنامه ) DrugPredict (  می 
تواند به یافتن ترکیبات درمانی موثری که سلول های 

بنیادی سرطانی را هدف قرار می دهند منجر شود.

استفاده از یک برنامه کامپیوتری برای درمان سرطان

آنچه باید درباره قلیان بدانیم
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یادداشت های شهر ویرانه 

کار توزیع وسایل روشنایی بین اهالی منطقه حلوان به سرانجام رسید و هنگام بازگشت 
در حلقه مردم قرار گرفتم که هر کسی نیازی را داشت . یكی چادر می خواست و دیگری 
پتو، یكی به موکت نیاز  داشت و آن دیگری  به آذوقه. دو سه نفری هم چادر۷ می 
خواستند و می گفتند ما چادر هلال احمر می خواهیم و زیر یک چادر دو خانواده نمی 

توانیم زندگی کنیم. 
حرف هایی از این دست زیاد شنیده بودم و به هر جا می رفتم گوشم پر از این حرف 
ها می شد. به مردم حق می دادم و خود را موظف به رفع نیاز آنان می دانستم. اگر هم 
کاری از عهده ام ساخته نبود به حرف های آنان گوش کنم.  با مردم این منطقه آشنا 
بودم و خیلی از آنان به خاطر رفت و آمدهایی که با علی اصغر سلیمانی و توزیع کالا در 
این محله داشتم، مرا می شناختند. حرف ها را که شنیدم و قول مساعد دادم. از نیروهای 
همراه جدا شدم. سوار ماشین یكی از اهالی شدم و به اتفاق او به طرف انبار  راه افتادیم. 
در میان راه گپ زدن با راننده که خودش راعَلی اصغر زیبایی نیا معرفی کرد، شروع کردم. 
از لابه لای حرف هایش او را  آدم معتقدی یافتم. حرف هایش رنگ عاشقی داشت و می 
گفت عاشق خواندن آیه الكرسی ام. گاهی از شب ها تا صد بار آیه الكرسی را را می خوانم 
و بعد استراحت می کنم. خانه و زندگی ام، روزی حلال و کسب و کارم را از برکت تلاوت 

این آیه می دانم.
او از شب زلزله به عنوان شبی تلخ و فراموش نشدنی در زندگی خود یاد می کند و آن را 
شبی دهشتناک می داند و می گوید: آن شب هم چند بار آبه الكرسی را خواندم. رختخواب 
را پهن کردم تا استراحت کنیم. احساس دلتنگی کردم. به  همسرم گفتم ؛آماده شو بریم 
بیرون دور بزنیم... پسرم علی که نزدیک به هفت سال دارد، هم آماده شد. دور زدیم و 
مقداری میوه خریدیم و به طرف خانه برگشتیم. وسط راه زمین زیر پایم می لرزید. متوجه 
زلزله  شدم. سرم گیج رفت. ساختمان ها  یكی پس از دیگری فرو می ریخت و صدای آدم 
ها از لاله لای آوارها به گوش می رسید.هر شب که فرا می رسد یاد آن صحنه می افتم و  

فكر می کنم  صحنه آن شب تكرار می شود.
بعد از چند روز کار و تلآش، اصغر سلیمانی گفت: حاجی در این چند روز دقت کردید 

که ما به چه کسانی خدمت می کنیم؟
 متوجه منظورش نَشدم، اما او دقت نظر داشت و می خواست به آنچه یقین کرده بود 
مرا هم متقاعد کند. سرگرم کار بودم و دقت کافی را نداشتم تا اینكه او دوباره گفت: من 
دقت کردم بیشتر  تلاش، آمد و شد و توزیع کمک های مردمی ما اطراف همین حرم و 

بارگاه احمد بن اسحاق قمی است.
 اصغر درست می گفت. به آنچه در این چند روز انجام داده بودیم دقت کردم.  جلسه با 
امام جمعه، بازید مكرر  از این منطقه، توزیع مایحتاج مردم. بررسی مشكلات مردم و حضور 
در  نماز جمعه و تماس تلفنی حضرات آیات حسینی بوشهری و اعرافی و  اجرای چند 
برنامه دیگر.با مرور به کارنامه این چند روز، گفتم این هم روزی ماست. احمدبن اسحاق 
قمی، زمانی وکیل و فرستاده و نماینده امام حسن عسكری)ع( در قم بوده و مسجد امام به 
دست او ساخته شد. شاید آنان که گردا گرد این حرم خیمه نشین شده اند، از عنایت این 

یار ائمه اطهار علیهم السلام بی بهره نبوده اند.

مهدی کراری خبر داد

تبدیل مؤسسه آموزش عالی شهاب دانش قم
 به دانشگاه 

مهدی کراری ازتبدیل مؤسسه آموزش عالی شهاب دانش استان قم به دانشگاه خبرداد.
رئیس دانشگاه شهاب دانش قم پیش از ظهرروز پنجشنبه در جمع خبرنگاران با بیان 
اینكه  چهار هزار دانشجو در این دانشگاه مشغول به تحصیل هستند اظهارداشت:۴50 نفراز 
این  تعداد در مقطع کارشناسی ارشد در حال تحصیل هستند و  ۲50 نفر از دانشجویان 
مقطع  کارشناسی این دانشگاه  در مقطع  کارشناسی ارشد د قبول شده اند که ۷0 نفر 
آنها در دانشگاه های  معتبرکشور پذیرش شده اند، این دستاورد نشان می دهد که دانشگاه 

شهاب دانش از نظر علمی عملكرد مطلوبی داشته است.
وی با بیان اینكه در حوزه آموزش عالی غیردولتی فعالیت در قالب یک دانشگاه کار 
سختی است، تصریح کرد: به دنبال این بودیم تا طی ۱0 سال به جایگاه دانشگاه برسیم اما 

اکنون با یک سال تاخیر توانستیم این هدف را محقق کنیم.
رئیس دانشگاه شهاب دانش قم به فعالیت ۲00 عضو هیئت علمی حق التدریسی و پاره 
وقت در دانشگاه شهاب دانش قم اشاره و عنوان کرد: فعالیت ۷0 نفر هیأت علمی ثابت با 
مدرک دکتری، داشتن سه دانشكده و 9 گروه آموزشی و زیربنای چهار متر مربع به ازای 

هر دانشجو از دیگر ویژگی های دانشگاه شهاب دانش است.
وی تبدیل مؤسسه شهاب دانش به دانشگاه را یک موفقیت برای استان قم دانست و 
گفت: این مجموعه فقط از محل اعتبارات شهریه دانشجویی توانسته به جایگاه کنونی 

برسد و هیچ کمكی از نهاد و دستگاه ها توسط این مجموعه دریافت نمی شود.
کراری با اشاره به اینكه متوسط شهریه دانشجویان یک میلیون و ۲00 هزار تومان است، 
تصریح کرد: در مقایسه با بودجه سرانه دانشگاه های دولتی این مبلغ قابل توجه نیست اما با 
این مبالغ محدود توانسته ایم کارهای بزرگی را رقم بزنیم. وی یادآور شد: هر استاد دانشگاه 
باید محصول محور باشد و برای رسیدن به دستاوردهای جدید اهتمام جدی داشته باشد، 
برای سال های آینده می توانیم به راه اندازی مقطع دکتری توجه داشته باشیم. این استاد 
برجسته دانشگاه ادامه داد: در مرحله نخست فقط به دنبال رشته های فنی و مهندسی 
بوده ایم اما با توجه به شاخص های مورد نظر برای رسیدن به جایگاه یک دانشگاه به 
سمت رشته های مدیریت، حسابداری و صنایع حرکت کردیم و اکنون توانسته به جایگاه 
مطلوبی در این رشته ها برسیم. وی عنوان کرد: بر اساس رتبه بندی وزارت علوم در گذشته 
مؤسسه شهاب دانش به عنوان یكی از هفت مؤسسه برتر غیر دولتی کشور شناخته شد 
و در ارزیابی های مختلف نیز به صورت مستمر در سطح یک قرار داشته ایم. کراری اظهار 
کرد: امسال با دانشگاه صنعتی امیرکبیر کنفرانس مهندسی پزشكی را برگزار می کنیم و 
امیدواریم در سال آینده بتوانیم با ساخت سالن آمفی تئاتر برنامه های ملی را با محوریت 
دانشگاه شهاب دانش قم دنبال کنیم. وی با اشاره به اینكه سال 85 نزدیک به 90 درصد 
دانشجویان شهاب دانش غیر بومی بودند، مطرح کرد: اکنون 90 درصد دانشجویان بومی 
هستند و غیربومی ها هم  ازشهرهای اطراف قم وبیشتر در رشته های مقطع ارشد هستند.

رئیس دانشگاه شهاب دانش خاطرنشان کرد: برای تامین خوابگاه مورد نیاز دانشگاه 
قراردادی را با دانشگاه مفید امضا کرده و توانستیم از ظرفیت این مجموعه استفاده 
کنیم.و وی  پایان گفت: با توجه به تبدیل شدن مؤسسه آموزش عالی شهاب دانش به 
دانشگاه درصد هستیم با هماهنگی با وزارت علوم برای سال تحصیلی آینده  در رشته برق 

دانشجوی دکتری پذیرش کنیم.

همزمان با 9 ربیع الاولبرگزار می شود

عهد سربازی لشکریان امام زمان )عج(  در مسجد 
مقدس جمکران

سرپرست معاونت فرهنگی مسجد مقدس جمكران از برگزاری مراسم صبحگاه مهدوی 
با حضور نیروهای مسلح و اقشار مختلف مردم به منظور بیعت با امام زمان)عج( در روز 
9 ربیع الاول خبر داد و اظهار داشت: در این برنامه از نیروهای نظامی و انتظامی از جمله 
ارتش، سپاه، بسیج، نیروی انتظامی و هیئات مختلف، طلاب، دانشجویان و دانش آموزان و 

خادمین دعوت به عمل آمده است.
  ابراهیم صدوقی با اشاره به برنامه های نهم ربیع الاول سالروز آغاز امامت حضرت ولی 
عصر)عج( اظهار کرد: برنامه های مسجد مقدس جمكران از شب هشتم ربیع الاول مصادف 
با شهادت امام حسن عسكری)ع( با برگزاری مراسم باشكوه عزاداری با سخنرانی آیت الله 

صدیقی و مداحی حاج سعید حدادیان و محمد حسین حدادیان آغاز می شود.
 وی از برگزاری همایش منجی موعود در شب نهم ربیع الاول خبر داد و افزود: این 
همایش با حضور ۲ هزار و 500 نفر از طلاب حوزه های علمیه برگزار می شود که فراخوان 
مقالات آن از ماه ها قبل اعلام شده است. سرپرست معاونت فرهنگی مسجد مقدس 
جمكران با بیان اینكه مقالات به دبیرخانه این همایش ارسال شده است تصریح کرد: این 

همایش با نظارت علمی دانشكده الهیات دانشگاه قم برگزار می شود.
 صدوقی اظهار کرد: افتتاحیه این همایش در شب نهم ربیع الاول و نشست های تخصصی 

این همایش در صبح روز نهم ربیع الاول در دانشگاه الهیات دانشگاه قم برگزار می شود.
 وی از برگزاری برنامه ای با عنوان عهد با امام زمان )عج( در روز نهم ربیع الاول خبر داد و 
گفت: این برنامه، تجدید بیعت اقشار مختلف مردم در قالب لشكریان حضرت ولیعصر)عج( 
با ایشان است و از نیروهای نظامی و انتظامی از جمله ارتش، سپاه، بسیج، نیروی انتظامی 
و هیئات مختلف، طلاب، دانشجویان و دانش آموزان و خادمین آستان مقدس حضرت 
فاطمه معصومه)س( دعوت شده است تا در صبح نهم ربیع الاول گردهم آمده و یک عهد 

همگانی را با امام زمان)عج( و نایب ایشان یعنی مقام عظمای ولایت داشته باشند.
 سرپرست معاونت فرهنگی مسجد مقدس جمكران یكی از بخش های این مراسم را 
خواندن متن بیعت نامه امام زمان دانست و افزود: متن این بیعت نامه طوری تنظیم شده 
است تا بتوان در تمام ابعاد زندگی اعم از حوزه اقتصادی، نظامی، سیاسی و خانوادگی با 

امام زمان )عج( عهد بست.

بسیج و تشكیل این نیروی خودجوش مظهر وحدت و اتحاد ملی در کشور محسوب می 
شود و بسیجیان با اتكاء به توان خود در تمام صحنه ها حضوری به موقع و موفق داشته 
و توطئه های دشمنان را خنثی کرده اند. این نهاد مخلص و همیشه آماده توانسته است 

منادی گفتمان انقلاب در جهان و مدافع آرمان های بلند نظام جمهوری اسلامی باشد. 
بررسی حوادث تاریخی و انقلاب های مردمی در سراسر جهان نشان از آن دارد که هرگاه 
حكومتی از پشتوانه مردمی برخوردار باشد، می تواند با تمامی تهدیدهای داخلی و خارجی 

به مبارزه بپردازد و حیات خود را در برابر انواع کارشكنی های تضمین کند. 
پیروزی انقلاب اسلامی در تمامی ساختارهای کشور تحول و دگرگونی ایجاد کرد و مردم 
توانستند با اتكا به اراده الهی و با مشارکت و پیروی از معمار بزرگ انقلاب از نظامی مردم 
سالارانه برخوردار شوند. همزمان با این تغییرها، نهادهای انقلابی پا به عرصه وجود گذاشتند 
و بسیج به عنوان یكی از اصلی ترین و اثرگذارترین این نهادها، نقش مهمی را در جهت حفظ 
دستاوردهای انقلاب اسلامی بر عهده گرفت.تشكل مردمی بسیج با حضور در صحنه های 
مختلف و پس از پشت سرگذاشتن بحران هایی همچون جنگ تحمیلی به  تدریج با گرایش 
به طرف تامین دیگر نیاز های کشور، دامنه فعالیت های خود را گسترش داد و از یک سازمان 
با محوریت نظامی و امنیتی به یک نهاد چند منظوره با توانمندی های مختلف در عرصه های 
اجتماعی، اقتصادی و فرهنگی تبدیل شد.بسیج در تداوم این حرکت مقتدرانه به عنوان 
الگویی موفق در صلح و سازندگی، مسوولیت ها و ماموریت های دیگری را نیز برعهده گرفت. 

بدیهی است ورود به حوزه های جدید گویای این نكته است که بسیج می تواند به هنگام نیاز 
در کوتاه ترین زمان، خود را با شرایط جدید هماهنگ سازد.سردار »نعمان غلامی« رییس 
سازمان بسیج سازندگی، نظام جمهوری اسلامی ایران را خاستگاه ارزش های الهی و دینی 
دانست که بسیج نقش مهمی را در آن ایفا می کند. در این میان دیدگاه های وی را درباره 

نیروی بسیج و نقش سازنده آن در کشور از نظر می گذرانیم.
** بسیج؛ مظهر ارزش های الهی و مردم سالاری دینی

نظام مردمی ایران یک خاستگاه ارزشی، الهی و دینی دارد و از ضلع مهمی به نام مردم 
برخوردار است که نقش انكارناپذیری در پیروزی انقلاب اسلامی ایفا کردند. مردمی که 
دین را محور و مبدا زندگی خویش قرار دادند و ولایتمداری یعنی عالی ترین مظهر نظام 
اسلامی را مبنای حرکت و تبعیت خود تعیین کردند. تبیین کارکرد بسیج سبب شد تا 
تمامی قشرهای جامعه، حمایت خود را در تمامی زمینه های جهادی اعلام کنند. توجه 
به بسیج و نیروهای بسیجی چنان پشتوانه بزرگی دارد که کارکرد آن بر محور دفاعی و 
نظامی نیز استوار است. هدف از تشكیل این نهاد ایجاد آمادگی های لازم برای دفاع در 
زمینه های امنیتی و ملی کشور بود که این مهم در همكاری با دولت و دیگر سازمان های 

متولی به دست می آید.
** نقش اثرگذار بسیج سازندگی در حوزه محرومیت زدایی

هدف اصلی تشكیل بسیج سازندگی استفاده از نیروهای سالم و جوان برای آبادانی کشور 

است که در حقیقت محرومیت زدایی و توسعه، محورهای اصلی این نهاد به شمار می روند. 
بسیجیان همواره در صدد برطرف کردن مشكل های جامعه هستند و این همان نقطه 
شاخص بسیج سازندگی محسوب می شود که در حوزه محرومیت زدایی نیز با توجه به این 
مهم مردم در طرح های کوچک در نقاط محروم داوطلبانه کمک می کنند تا این نیرو به 
سازندگی بپردازد. حدود ۱۲0 هزار نهاد بسیجی، بیش از 6هزار طرح کوچک را انجام داده 
اند که تمامی این اقدام ها در نقاط محروم کشور بوده است. در طول ۱5 سال گذشته در 
حوزه محرومیت زدایی، بیش از ۴50 هزار هكتار آبخیزداری و بیابان زدایی با همت بسیج 
صورت گرفته است. بسیج مستضعفان در تعامل با سپاه پاسداران و کمیته امداد خمینی)ره(، 
ساخت پنج هزار خانه برای مددجویان کمیته امداد را دست اقدام دارد که امید است تا پایان 

سال جاری به پایان برسد. 
** آمادگی بسیج در بازسازی مناطق زلزله زده

گروه  های جهادی بسیج سازندگی با توجه به نقش و حضور همیشه در صحنه خود در 
تمامی عرصه ها برای بازسازی مناطق زلزله زده کرمانشاه نیز آمادگی دارند تا با تمام توان 
و کمترین هزینه فعالیت های خود را انجام دهند. اعضای بسیج به همراه نیروهای جهادی 
استان کرمانشاه با حضور در مناطق زلزله زده مشغول امدادرسانی به آسیب دیدگان هستند 
که این امر به صورت خودجوش است. با برنامه ریزی های لازم و کمک رسانی هایی که 
صورت پذیرفته گروه های جهادی با تمام توان فعالیت های خود را انجام می دهند. حضور 
بیش از ۲50 گروه جهادی در حوزه تخصصی پزشكی، عمران و ... نشان از عزم ملی و 

جهادی برای کمک به هموطنان زلزله زده دارد.
**تولید علم از اهداف بسیج

بهره بردن از علم در جهت حل مشكل ها و جریان تولید از دیگر هدف های نهاد بسیج 
به شمار می رود. تشكیل گروه های مختلف اندیشه ورزی در حوزه های گوناگون یک نیاز 
مبرم است که با اعزام افراد و گروه های بسیجی به مناطق روستایی و محروم کشور در جهت 
برطرف کردن مسایل این قشر و علم آموزی گام برداشته می شود. با استفاده از ظرفیت 
این نهاد می توان استعدادهای هر شهرستان در تولید محصولات مختلف را شناسایی و 

برای پرورش این استعدادها کمک کرد و این مساله در اقتصاد مقاومتی نیز اثرگذار است. 
** نقش گسترده بسیج در تحقق اقتصاد مقاومتی

 مردم با نقش های گسترده خویش در زمینه اقتصاد مقاومتی می توانند اهداف نظام 
را متعالی سازند. سازمان بسیج، ظرفیت بالایی برای مردمی کردن اقتصاد دارد. با توجه به 
بیانات آیت الله خامنه ای مقام معظم رهبری و تاکید ایشان بر اقتصادی مقاومتی، این نهاد 
از ۱۳9۲ خورشیدی، ورود میدانی و عملی به اقتصاد مقاومتی داشته است و از آن زمان 
تاکنون همواره برنامه های سالیانه خود را این زمینه اجرا می کند و برای اینكه مردم را با 
وظایف خود در ارتباط با اقتصاد مقاومتی آشنا سازد، موضوع گفتمان سازی اقتصاد مقاومتی 
را طرح ریزی کرده است. ایجاد اشتغال، افزایش بهره وری و خلاقیت ها در زمینه های 
مختلف می تواند به نوعی اقتصاد مقاومتی تلقی شود. گروه های جهادی بسیج نقش بسیار 
والایی در تحقق اقتصاد مقاومتی دارند. شناسایی قطب های هر شهرستان و تبدیل آنها به 
صنایع تولیدی از جمله این موارد به شمار می رود. بسیج سازندگی برای همكاری با دولت 
در تحقق اقتصاد مقاومتی همواره پیشگام است و در طرح هایی همچون آبخیزداری، بیابان 
زدایی و پوشش انَهار)آبیاری سنتی محصول های کشاورزی( آمادگی دارد تا با همكاری 

دولت از ظرفیت ها و تجربه های خود استفاده کند. 
** مبارزه با استکبار هدف والای بسیج

دشمنان انقلاب اسلامی با دخالت در منطقه، توسعه و ترویج افكار پلید در سطح بین 
المللی همواره در اندیشه براندازی نظام جمهوری اسلامی هستند که این امر بیانگر وحشت 
آنان از حضور مقتدرانه ایران در منطقه و جهان است. تفكر بسیجی باید برخاسته از آرمان 
آزادی خواهی ملت باشد که اکنون رهایی بخش ملت های مظلوم جهان به شمار می رود 
که تداوم این تفكر، نیازمند واکاوی در عملكرد گذشته نظام و حراست از آرمان های بلند 

نظام جمهوری اسلامی است. 

طلاق در زمره غم انگیزترین پدیده های روانی اجتماعی است که آسیب ها و مشكلاتی 
را برای زوجین و خانواده های آنان به همراه دارد. 

 راه های پیشگیری از طلاق
طلاق در زمره غم انگیزترین پدیده های روانی اجتماعی است که آسیب ها و مشكلاتی 
را برای زوجین و خانواده های آنان به همراه دارد. طلاق معمولاً وقتی اتفاق می افتد که 
استحكام رابطه زناشویی از بین می رود و میان زن و شوهر ناسازگاری و تنش وجود 
دارد. بنابراین طلاق مهم ترین عامل از هم گسیختگی ساختار خانواده، یعنی بنیادی ترین 
بخش جامعه است و به همین علت است که متفكران، مددکاران اجتماعی، روانشناسان و 
جامعه شناسان بالا رفتن آن را نشانه بارز اختلال در اصول اخلاقی و به هم خوردن آرامش 

خانوادگی و در مجموع هنجارهای اجتماعی می دانند.
با اینكه طلاق به حكم ضرورت برای پرهیز از مخاطراتی پذیرفته شده است اما با وجود 
این، چون از عوامل از هم گسیختگی و از هم پاشیدگی کانون خانواده است، به ناچار عواقب 
اجتماعی آن را باید انتظار داشت. به عبارت دقیق تر طلاق از نظر جرم شناسی در وقوع 
جرم و جنایت و بزه بی تأثیر نیست و از عوامل جرم زا به حساب می آید، طلاق پدیده ای 
اجتماعی است و همانند سایر پدیده های اجتماعی متأثر از یک عامل نیست، بلكه مجموعه 
ای از عوامل در آن دخالت دارند، لذا شایسته است با بررسی و شناخت عوامل موثر در طلاق 

و ارائه راهكارهای پیشگیرانه، این آسیب اجتماعی را کاهش داد.
وقتی کارکردهای خانواده از قبیل کارکردهای زیستی، اجتماعی، شناختی و عاطفی یكی 
پس از دیگری آسیب می بیند، اعضای آن به تدریج احساس رضایت مندی را از دست می 
دهند، ابتدا موجب گسستگی روانی و سپس گسستگی اجتماعی و در نهایت واقعه حقوقی 

میشود که این گسستگی، طلاق نامیده میشود.
آشفتگی زناشویی و طلاق، بعداز مرگ ناگهانی در خانواده، شدیدترین فشارهایی هستند 
که افراد تجربه می کنند. طلاق در ایران نسبت به گذشته افزایش یافته است، به طوری 
که رشد طلاق تا سال ۱۳۷9 آرام و تقریباً ثابت بود. اما از سال ۱۳80 تاکنون شاهد سیر 
صعودی و چشمگیر طلاق بوده ایم به طور کلی کشور ایران چهارمین کشور پرطلاق 
دنیاست. بررسی ها نشان داده که آمار طلاق در طی چند سال اخیر در ایران روشنگر 

حقایق تلخ و دردآوری است.
از جمله مهمترین عوامل طلاق عبارتنداز:

عدم شناخت کافی قبل از ازدواج
نادیده گرفتن مشاوره قبل از ازدواج

تفاوت های فرهنگی، اقتصادی، مذهبی
ماهواره، اینترنت، بخصوص استفاده ناصحیح از شبكه های اجتماعی مجازی

خیانت و عدم تعهد و پایبندی به قراداد های زناشویی
نداشتن مهارت های زندگی از جمله مهارت گفتگو و حل تعارض

نداشتن مهارت های جنسی و ناسازگاری های جنسی

فقر و مشكلات مالی، بیكاری
عدم علاقه و صمیمیت

دخالت اطرافیان به خصوص خانواده ها
بیماری های روانی و اختلالات شخصیت

ازدواج اجباری
سوءظن

 عدم تمكین
 عدم پایبندی به مذهب

اعتیاد
زیاده طلبی و فزون خواهی

ناآگاهی و بی سوادی
ازدواج در سنین پایین

ازدواج دوم
طلاق پیامدها و عواقب سوء فراوانی دارد که از آن جمله می توان بزه کاری کودکان و 
نوجوانان، فحشا، اعتیاد، فرار و ولگردی کودکان، افت تحصیلی، خودکشی زن یا شوهر و 
حتی کودکان، کاهش به میل ازدواج و کم شدن شانس ازدواج در خانواده و در اطرافیان 
به خصوص بچه های طلاق، افسردگی، مشكلات شخصیتی و سایر بیماری های روانی 
تغییرات در دوستی ها و سایر روابط اجتماعی است که مرد یا زن طلاق گرفته با آن ها 

سر و کار دارند.
  معمولاً زنان از طلاق بیش از مردان از نظر اقتصادی زیان می بینند، اما فرآیندهای 
سازگاری روانی و اجتماعی برای مردان و زنان تفاوت چندانی ندارد. بعضی از مردان و زنان 

ممكن است پس از طلاق به ازدواج مجدد تن در دهند.
  خانواده از مهمترین نهادهای اجتماعی است که بر پایه ازدواج پایه ریزی شده است 
و یک واحد عاطفی و شبكه ای از روابط درهم تنیده می باشد که از پیوند زناشویی زن و 
مرد بنا نهاده می شود. رضایت یک فرد از زندگی زناشویی به منزله رضایت وی از خانواده 
محسوب می شود و رضایت از خانواده به مفهوم رضایت از زندگی می باشد. بنابراین، آگاهی 
زوجین از نیازهای زیستی و روانی یكدیگر و آشنایی با چگونگی ارضای درست این نیازها 
امری ضروری است. اگر زوجین در طول زندگی دچار تعارضات شوند و این تعارضات به 
طریق صحیحی حل نشوند، احتمال طلاق زوجین وجود دارد. بنابراین ضروری است که 
با آموزش مهارت های لازم سطح رضایت زناشویی را بالا برده، از پدیده آسیب زای طلاق 

پیشگیری کنیم.
  پیشگیری از طلاق

زن در کانون خانواده باید محبوب و محترم باشد. بنا به دلایلی اگر زن از مقام خود سقوط 
کرد و شعله محبت مرد نسبت به اوخاموش گشت و مرد نسبت به او بی علاقه شد، پایه 
و رکن اساس خانوادگی متلاشی شده، یعنی یک اجتماع طبیعی به حكم طبیعت از هم 

پاشیده است.
اسلام به چنین وضعی با نظر تاسف می نگرد، ولی پس از آنكه می بیند اساس طبیعی 
این ازدواج متلاشی شده است نمی تواند از لحاظ قانونی آن را یک امر باقی و زنده فرض 
کند. اسلام کوشش ها و تدابیر خاصی به کار می برد که زندگی خانوادگی از لحاظ طبیعی 
باقی بماند، یعنی زن در مقام محبوبیت و مطلوبیت و مرد در مقام طلب و علاقه و حضور به 
خدمت باقی بماند. توصیه های اسلام بر اینكه زن حتما باید خود را برای شوهر خود بیاراید، 
هنرهای خود را در جلوه های تازه برای شوهر به ظهور برساند، رغبت های جنسی او را 
اشباع کند و با پاسخ منفی دادن به تقاضاهای او در او ایجاد عقده و ناراحتی روحی نكند و 
از آن طرف به مرد توصیه کرده است به زن خود محبت و مهربانی کند، به او اظهار عشق 
و علاقه نماید، محبت خود را کتمان نكند و همچنین تدابیر اسلام مبنی بر اینكه التذاذات 
جنسی محدود به محیط خانوادگی باشد، اجتماع بزرگ، محیط کار و فعالیت باشد نه کانون 
التذاذات جنسی، توصیه های اسلام مبنی بر اینكه برخوردهای زنان و مردان در خارج از 
محیط کادر زناشویی لزوماً و حتما باید پاک و بی آلایش باشد، همه برای این است که 

اجتماعات خانوادگی ازخطرات از هم پاشیدگی مصون و محفوظ بمانند.
  راهکارهای پیشنهادی برای مقابله با طلاق

۱- تصویب قوانین به روز و جدید در زمینه ازدواج، و زندگی زناشویی و حمایت دولت 
از اشتغال وتامین امكانات رفاهی واولیه زندگی و فراهم کردن تعیین کننده های اجتماعی 

سلامت
۲- ایجاد مراکز تخصصی آموزشی برای زوج هایی که تمایل به ازدواج دارند تا مهارت های 

زندگی به آن ها آموزش داده شود.
۳- اجباری بودن انجام تمام تست های فیزیولوژیكی و روانشناختی پیش از ازدواج

۴- توسعه مراکز پژوهشی در حوزه ازدواج و طلاق با رویكرد مددکارانه ،روانشناختی، 
جامعه شناختی و حقوقی

5- ایجاد مراکز تخصصی روانشناسی به صورتی که هزینه بر نباشد که وظیفه پیشگیری 
را برعهده دارند تا زوج ها قبل از هر اقدامی به این مراکز مراجعه کنند.

6- عزم ملی و بین بخشی کل ارگان ها برای کاهش نرخ طلاق
مسئله طلاق یک آسیب و مشكلی بین رشته ای محسوب می شود که باید از ابعاد 
مددکاری، روانشناختی، جامعه شناختی، حقوقی و حتی فیزیولوژیكی و دینی به آن 

پرداخته شود و مسلما تجمیع آراء این رشته در باب طلاق می تواند راه گشا باشد.
نهایتاً باید پژوهش ها در این حوزه گسترش یابد و دانش لازم چه از بُعد بنیادین و چه 
از بُعد کاربردی فراهم شود تا بتوان با پشتوانه علمی به مبارزه با این پدیده و پیشگیری از 
آن بپردازیم. همچنین وظیفه همه سازمان ها است که وارد این آسیب شوند، از بهزیستی و 
جامعه مددکاران اجتماعی تا نظام روانشناسی و دادگستری، وزارت آموزش وپرورش، وزارت 
جوانان و وزارت علوم و وزارت بهداشت، شهرداری ها، همگی باید نقش خود را در این پدیده 

ایفا کنند تا بتوان نرخ آین آسیب را کاهش داد.

طلاق و پیامدهاي آن 

تفکر بسیجی؛ تبلور گفتمان انقلاب اسلامی 
 محمد خامه یار* 

نزاع و درگیری دارای مفهومی وسیع و معانی گوناگونی است و هر جامعه طیفی از درگیری های خاص و پذیرفتنی را در درون خود 
مشخص کرده و حساسیت خود را متوجه انواع دیگر این پدیده می سازد. 

پدیده خشم، پرخاشگری و درگیر شدن تا حدی در جامعه انسانی طبیعی است زیرا زندگی بشر، همواره با این رفتارها مواجه بوده است، 
اما زمانی که روندی غیرطبیعی پیدا کند و از حد معمول بیشتر باشد، تبدیل به یك آسیب و ناهنجاری اجتماعی می شود.

نزاع یک نوع رفتار است که از جمله آسیب های اجتماعی نیز به شمار می رود، نزاع به رفتاری گفته می شود که بر اثر وضع یا حادثه ای از 
شخص یا اشخاص سر می زند و بر اثر واگیری اجتماعی به دیگران منتقل می شود و در نتیجه گروه کما بیش متجانسی را به وجود می آورد.
برای کاستن شدت و فراوانی هر معضل اجتماعی، باید جامعه احساس تكلیف و مسئولیت نماید و دست به کار شود. باید مردم با عمق 
وجود احساس کنند که با عفو و مدارا می توان از خیلی از درگیری ها و نزاع ها، جلوگیری کرد و با آموزش مهارت های زندگی و یادگیری، 
مسائلی مانند خونسردی، متانت، تامل، تفكر و افزایش آستانه تحمل افراد می توان نرخ نزاع و درگیری را در سه سطح جامعه کاهش داد.

پدیده نزاع های فردی در مناطقی از کشور که به شدت متأثر از ارز ش های سنتی و طایفه ای خود می باشند و گرایش و پایبندی 
کمتری نسبت به قانون دارند، بیشتر مشهود است. یكی از انواع نزاع و درگیری ها, نزاع و درگیری خیابانی است. در تعریف این نوع از نزاع 
و درگیری می توان گفت که دعواهایی که گاه علاوه بر ناسزا گفتن و داد و فریاد طرفین، به زد و خورد هم منجر شده است. نزاع هایی که 
در هر جامعه با توجه به شرایط اقتصادی، فرهنگی و اجتماعی آن جامعه اتفاق می افتد و میزان زیاد بودن یا کم بودن بستگی به عوامل 

مختلفی دارد. افزایش فقر، بیكاری و تورم از جمله عوامل مهم در رشد جرائم و نزاع به شمار می رود.
بیشتر کسانی که با دیگران درگیر شده و دچار نزاع می شوند شاید حتی به فكرشان نیز نرسد آسیبی که به فرد مقابل می زنند، آنها را 
جزء مرتكبان جرح عمدی قرار می دهد، اما وقتی خشم طغیان می کند کمتر کسی است که به عواقب آن فكر کند، اگر شخصی به قصد 
قطع یا جرح عضو به دیگری صدمه بزند یا حتی قصد این عمل را نداشته باشد، ولی نوع عملش منجر به قطع یا جرح عضو شود مرتكب 

عمل عمدی شده است.
بعضی اوقات نیز اتفاق می افتد فردی که دست به جرح عمدی زده است، قصد چنین کاری را نداشته و وسیله ای که از آن استفاده 
کرده نیز نوعاً موجب قطع یا جرح عضو نمی باشد، بلكه عمل او نسبت به طرف مقابل به واسطه پیری، بیماری، ضعف جسمانی یا سن کم 
مِصدوم منجر به قطع یا جرح عضو شده در حالی که خودش)صدمه زننده( از این موضوع آگاه بوده است. در چنین شرایطی ملاك، علم 
قاضی است. اگر قاضی تشخیص دهد قطع یا جرح عضو ناشی از بروز درگیری عمدی است مصدوم می تواند تقاضای قصاص کند که اگر 

مجرمیت ضارب اثبات شود با رعایت شرایطی قصاص خواهد شد.
  عوامل بروز نزاع و درگیری

زندگی امروزه شهروندان به گونه ای است که سبب شكل گیری زمینه های استرس زا در زندگی خود می شوند. که این استرس ها در 
شهر های بزرگ و کلان شهر ها تأثیر گذاری بیشتری دارند، که با ایجاد این استرس ها شهروندان به اصطلاح از کوره در می روند و خشمگین 

می شوند. دلیل دیگر ترس درونی افراد است. یعنی افرادی که به نوعی ترس درونی دارند برای نزاع های خیابانی مستعد تر ند.
به این صورت که این افراد برای رسیدن به آرامش و خواست خود عصبی و خشن می شوند و بر این باورند که این خشونت، آنها را به 
آرامش می رساند، اما کسانی که بدون عصبانیت کار های خشن انجام می دهند جزو این دسته از افراد محسوب نمی شوند؛ چرا که آنها در 
رده جنایتكاران قرار می گیرند و از بحث ما خارج هستند، اما غالب افرادی که از یك اتفاق ساده و یك بگو مگو عصبی می شوند و این عصبانیت 
به در گیری فیزیكی می انجامد و در نهایت اتفاق ناگواری به وقوع می پیوندد، در زیر مجموعه نزاع ها، از جمله نزاع های خیابانی قرار می گیرند.
وقتی که استرس و ترس درونی افراد افزایش می یابد و آنها از مهار و کنترل این ترس و استرس ناتوان می شوند و معمولاً عواقب 
ناخوشایندی را در پی دارد. البته عواقب ناخوشایند بیشتر برای افرادی است که توان و مدیریت مهار و کنترل خشم خود را ندارند. واقعیت 
این است که کشور ما به دلایل متعددی از قبیل تعدد اقوام و طوایف، خرده فرهنگ های مروج نزاع، باورهای ناسالم و مانند این ها، از نظر 

وقوع نزاع و درگیری رتبه بالایی دارد. همچنین، استان گیلان نیز از استان هایی است که برابر اعلان های متعدد منابع رسمی و غیررسمی، 
درصد بالایی از وقوع نزاع و درگیری را دارا می باشد. آمارهای موجود در واحدهای انتظامی و قضایی، مؤید این مطلب است.

  راهکارهای پیشگیری از نزاع و درگیری
• یكی از مهم ترین راه ها برای جلوگیری از بروز خشونت در بین افراد جامعه، توجه بیشتر مسئولان مربوطه مانند دانشگاه ها، مدیران و 
مربیان مدارس، مانند برقراری تدابیر انضباطی و مقررات در حوزه مدرسه و دانشگاه، استفاده از برنامه های آموزشی و برنامه های درسی در 
مدارس و دانشگاه، مشارکت و همكاری در محیط مدرسه، دانشگاه و جامعه، ارائه سمینارها و همایش های مختلف در بین جوانان و نوجوانان 

و دانشجویان در جهت پیشگیری از این معضل اجتماعی است که این موارد خود می تواند باعث کاهش خشونت شود.
• تعلیم و تربیت صحیح عاملی است که اهمیت آن از سایر عوامل در پیشگیری از نزاع و درگیری بیشتر است.

• برنامه ریزی در راستای ایجاد فرصت های شغلی برای بیكاران.
دادن آگاهی های لازم به مردم از طریق رسانه ها در مورد ازدواج فرزندان، افزایش ثبات خانواده گسترش فضای مجازی و شبكه های 
اجتماعی و استفاده گسترده و تاثیر روزافزون آن بر افكار و رفتارهای نسل جدید کودکان, نوجوانان و جوانان زمینه های بروز رفتارهای 

خشونت آمیز که نهایت آن منجر به بروز نزاع و درگیری می شود را فراهم کرده است.
راهكارهای مفیدی برای حمایت از کودکان, نوجوانان و جوانان در امر پیشگیری از نزاع و درگیری وجوم دارد که از جمله آنها می توان 

به موارد زیر اشاره کرد:
*  باید کودکان، نوجوانان و جوانان را در ایجاد و تشكیل گروه هایی که هدفشان فعالیت و تفریحات سالم و منطقی است تشویق و 
یاری نمود که می توان این امر را در هر محله یا کوچه ای انجام داد. شرکت دادن کودکان, نوجوانان و جوانان در فعالیت و تفریحات سالم 

سبب می شود که این طیف از جامعه دچار انعطاف رفتاری مناسب ودر نتیجه فراهم شدن راه برای ایجاد ابتكارات و تحرکات آنان شود.
* رقابت در امور ورزشی و در کنار آن به وجود آوردن محیط دوستی و رفاقت در شكل دهی و رشد روحیه از خود گذشتگی نقش 

بسیار مهمی دارد، که خود این موضوع می تواند سبب پیشگری از رفتارها و اعمالی شود که در نهایت منجر به نزاع و درگیری می شود.
  تشریح کردن عواقب و نتایج نزاع و درگیری در یك محیط دوستانه برای کودکان، نوجوانان و جوانان بدون شك سهم به سزایی در 
پیشگیری از بروز نزاع و درگیری ها دارد، این امر مستلزم این اصل است که مشكلات فرهنگی, اجتماعی و خانوادگی که باعث ریشه گیری 
رفتارهای پرخطر در کودکان, نوجوانان و جوانان می شود شناسایی و با برگزاری کلاس های آموزشی و حتی صحبت کردن ها خصوصی 

با افراد به پیشگیری از نزاع و درگیری هایی که در آینده ممكن است برای آن شخص رخ دهد اهتمام ورزید.
با توجه به مطالب بیان شده باید خاطر نشان کرد که نزاع و درگیری یكی از عوامل بسیار مهم تهدید کننده امنیت روانی و امنیت جسمانی 
جامعه می باشد که می تواند در دراز مدت تاثیر مخربی بر روند رو به رشد هر فردی خصوصا کودکان و نوجونان و جوانان شود و در نتیجه 

کشور را از لحاظ توسعه و پیشرفت با مشكلاتی مواجه کند.
همیشه گفته ایم و شنیده ایم که پیشگیری بهتر از درمان است و در نتیجه پیشگیری از بروز نزاع و درگیری کم هزینه تر و در عین 
حال بسیار پر بازده تر از مقابله با این پدیده می باشد. توجه به راهكارها و روشهای پیشگیری از نزاع و درگیری می تواند کمك شایانی در 
کاهش نزاع و درگیری داشته باشد. خانواده به عنوان اصلی ترین رکن تربیت کودکان, نوجوانان و جوانان در ابتدای امر خود باید با روش 
های پیشگیری از نزاع و درگیری و مهارت های کنترل خشم آشنا باشند تا بتوانند راهكارهای پیشگیری از نزاع و کنترل خشم را برای 

فرزندان خود تشریح کنند.
مدارس و دانشگاه ها و صدا و سیما هم در کنار نهاد خانواده و سایر نهادهای متولی باید کم هزینه ترین روشهای کنترل نزاع و 
درگیری را به صورت آموزش های همگانی در اختیار جامعه قرار دهند تا شاهد از میان رفتن پدیده نزاع و درگیری از سطح جامعه 

ایران اسلامی باشیم.

ارائه راهکارهایي براي کاهش تاثیرات نزاع در سطح جامعه 






